
Nem pandúr, lelkipásztor 
lesz a rablóból  
Január 26-a többszörösen is fordulópont Bruder Ger-
gő életében: tíz éve akkor került börtönbe, 2013-ban 
aznap volt a bemerítése, idén pedig ezen a napon kér-
vényezte az illetékes bizottságnál, hogy indítsák el a 
lelkipásztorrá avatásának folyamatát.

Törhetetlen 
barátság 
Lipócziné dr. Csabai Saroltát 
kérdeztük arról, hogyan 
állt ki a Budapester Zeitung 
főszerkesztője hazánk mellett a 
nyugati támadások közepette.

1848  
szellemisége  
Kultuszról, emberi sorsokról 
és 1848–49 szellemiségéről 
beszélgettünk március 15-e 
alkalmából Ligeti Dáviddal, a 
VERITAS Intézet történészével.

8. oldal 10. oldal 4. oldalHITÉLET INTERJÚ ÜNNEP
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Bemutatjuk Kecskemét 
új jegyzőjét 
Tizennegyedik éve dolgozik a kecskeméti polgármes-
teri hivatalban. Ügyintézői pozícióból a jegyzőségig 
jutott dr. Mayer Endre, akinek legfőbb célja az ügyfél-
barát hivatal eszközeinek bővítése, erősítése. Inter-
júnkban szakmai elképzeléseiről kérdeztük.

Interjú 
a miniszterrel 
Szijjártó Péterrel kecskeméti lá-
togatása alkalmából beszélget-
tünk a külpolitika és külgazda-
ság aktualitásairól, kiemelten a 
vakcinabeszerzésekről.

11. oldal 4. oldalKÖZÉLET GAZDASÁG

ÚJRA KÖTELEZŐ A MASZK 
Kecskemét közterületein

ÖSSZEÁLLÍTÁS

Folytatódnak
a fejlesztések
Kecskeméten

Milyen közlekedési beruházások va-
lósulnak meg 2021-ben? Hogyan fej-
lődnek közösségi tereink? Melyek 
lesznek az év legfontosabb sportbe-
ruházásai? Többek között ezekre is 
választ kaphatnak olvasóink a 8–9. ol-
dalon található összeállításunkból. Itt 
számolunk be az egynapos sebészet 
építéséről, valamint a Mercedes-gyár 
présüzemének munkálatairól is.

Egy március elsején kihirdetett ön-
kormányzati rendelet – egyelőre két 
hétre – újra előírja az általános köz-
területi maszkviselést Kecskeméten. 
Szemereyné Pataki Klaudia polgár-
mester a kényszerű döntést a járvá-
nyügyi tendenciák alakulásával indo-
kolta. „Helyben is tapasztaljuk, akár 

a saját környezetünkben, hogy egyre 
több az új fertőzött, a szennyvízben 
pedig meredek emelkedés látható. A 
mai napon újabb egyeztetések zajlot-
tak az egészségügyi szakemberekkel, 
akik szintén az általános maszkviselés 
visszaállítását javasolták.” –  írja köz-
leményében a polgármester.

Fodrászhoz „mentek”
a rózsák

A vírusmutációk elterjedése miatt rohamosan nő a koronavírusos betegek száma hazánkban, már 6000 fölött a kórházban 
kezeltek száma, és meredeken nő a halálos áldozatok száma is.  Ezért jelenleg a fő cél, hogy az oltások segítségével minél 
előbb kialakuljon a lakosság védettsége. A megyei kórházban hat oltóponton zajlik a regisztrált idősek immunizálása, 
a hétvégén hatalmas oltási akció indul

FILMFORGATÁS

Tévéjáték készül 
Gogol színművéből

November óta próbálják a kecskeméti 
teátrumban Pataki András rendezésé-
ben Gogol közkedvelt klasszikusát.  A 
darabból a Kecskeméti Televízió köz-
reműködésével tévéjáték készül, a fel-
vétel a  napokban zajlik Zilahy Tamás 
rendező irányításával. 

Oltási hullám

x. oldal

2. oldal

Ilyen, amikor teljes pompájában mutatkozik a Boldogasszony Rózsakert, ahol most, 
a jó idő beköszöntével megkezdődtek a tavaszi munkálatok. Első lépésben a metszés, 
a lemosó permetezés és a tápanyagpótlás feladatait kellett ellátni kertészeti 
szakember felügyeletével és összehangolt irányítással – írja közleményében az idén 
7. évébe lépett rózsakert fenntartója, a Hírös Cédrus Egyesület
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Két hét után
változás!
Vendégeim 95 százaléka küz-
dött egészségügyi problémák-
kal. Nálam javult az állapotuk 
és fogytak is! – Turú Balázs a 
Kontroll Diétáról.

16. oldalDIÉTA

kezeltek száma, és meredeken nő a halálos áldozatok száma is.  Ezért jelenleg a fő cél, hogy az oltások segítségével minél 
előbb kialakuljon a lakosság védettsége. A megyei kórházban hat oltóponton zajlik a regisztrált idősek immunizálása, 
a hétvégén hatalmas oltási akció indul

x. oldal

Január végén szenvedett bokasérülést a 
ZTE elleni győztes meccsen Wittmann 
Krisztián, ám a Duna Aszfalt – DTkH 
Kecskemét kosárlabdacsapatának kapi-
tánya a tőle megszokott elszántsággal 
dolgozik azért, hogy minél hamarabb 
visszanyerje megfelelő formáját.

Wittmannt meghívták a magyar 
válogatott keretébe az Eb-selejte-
ző kapcsán is, de a sérülése miatt a 
nemzeti gárda nélküle vívta ki a jo-
got az Eb-szereplésre. Mint mondta, 
nagyon büszke arra, hogy kétszer 
egymást követően ott lehetünk az 
Európa-bajnokságon.

Gyógyul
és büszke

Fotó: Réti Attila

Wittmann
Krisztián

7. oldal

Település Munkanap

Március Április Május Június Július Augusztus Szeptember Október November December

Csomagolásihulladék 1, 15, 29 12, 26 10, 24 7, 21 5,19 2, 16, 30 13, 27 11, 25 8, 22 6, 20

Komposztálható 8 5, 19 3, 17, 31 14, 28 12, 26 9, 23 6, 20 4, 18 1, 15

Csomagolásihulladék 8, 22 5, 19 3, 17, 31 14, 28 12, 26 9, 23 6, 20 4, 18 1, 15, 29 13, 27

Komposztálható 8, 29 12, 26 10, 24 7, 21 5, 19 2, 16, 30 13, 27 11, 25 8, 22

Csomagolásihulladék 2, 16, 30 13, 27 11, 25 8, 22 6, 20 3, 17, 31 14, 28 12, 26 9, 23 7, 21

Komposztálható 9 6, 20 4, 18 1, 15, 29 13, 27 10, 24 7, 21 5, 19 2, 16

Csomagolásihulladék 3, 17, 31 14, 28 12, 26 9, 23 7, 21 4, 18 1, 15, 29 13, 27 10, 24 8, 22

Komposztálható 10 7, 21 5, 19 2, 16, 30 14, 28 11, 25 8, 22 6, 20 3, 17

Csomagolásihulladék 10, 24 7, 21 5, 19 2, 16, 30 14, 28 11, 25 8, 22 6, 20 3, 17 1, 15, 29

Komposztálható 10, 31 14, 28 12, 26 9, 23 7, 21 4, 18 1, 15, 29, 13, 27 10, 24

Csomagolásihulladék 4, 18 1, 15, 29 13, 27 10, 24 8, 22 5, 19 2, 16, 30 14, 28 11, 25 9, 23

Komposztálható 11 8, 22 6, 20 3, 17 1, 15, 29, 12, 26 9, 23 7, 21 4, 18

Csomagolásihulladék 5, 19 2, 16, 30 14, 28 11, 25 9, 23 6, 20 3, 17 15, 29 12, 26 10, 24

Komposztálható 12 9, 23 7, 21 4, 18 2, 16, 30 13, 27 10, 24 8, 22 5, 19

BethlenvárosHunyadivárosVacsiköz Péntek

ÁrpádvárosErzsébetvárosKossuthvárosRákócziváros Szerda

KadafalvaSzarkás Szerda

BorbásHalasi úti hobbikKisfáiKósafaluMatkóMűkertvárosRendőrfaluSzent László városÜrgés

Csütörtök

AlsószéktóBelsőnyír(ladánybenei út felől)BelvárosMáriahegyMáriavárosMéntelekSzéchenyivárosSzeleifaluTalfájaVillanegyed

Kedd

Belsőnyír(hetényegyházai út felől)HetényegyházaKülsőnyírPetőfivárosÚrihegy

Hétfő

Katonatelep Hétfő

SZÁLLÍTÁSI NAPTÁR 2021

HÁZHOZ MENŐ SZELEKTÍV HULLADÉKGYŰJTÉS

CÍM

ÜGYFÉLFOGADÁS TELEFON

E-MAIL

HONLAP

Kecskemét,Béke fasor 71/ACsányi J. krt. 14.

H: 8:00 – 20:00K, Sze, Cs: 08.00 – 15:00P: 8:00 – 12:00 76/501-926 kecskemetugyfelszolgalat@dtkh.hu

www.dtkh.hu

DTkH Nonprofit Kft.2700 Cegléd, Kút u. 5. H: 8:00 – 20:00K, Sze, Cs: 08:00 – 15:00 53/500-15253/500-153 ugyfelszolgalat@dtkh.hu
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Korábban viszika zöldhulladékot Szeberényi Gyula Tamás alpolgármester 

kezdeményezésére, az enyhe időre és az 

időjárási előrejelzésekre tekintettel a 

tervezettnél korábban, március 8-ával a DTkH 

megkezdi a szelektíven gyűjtött zöldhulladék 

elszállítását a háztartartásoktól.

Március 8., hétfő Március 9., kedd Március 10., szerda Március 11., csütörtök Március 12., péntek

– Belsőnyír
– Alsószéktó

– Árpádváros – Borbás

– Bethlenváros

   (hetényegyházai út felől) – Belsőnyír
– Erzsébetváros – Kiskertváros

– Hunyadiváros

– Hetényegyháza    (ladánybenei út felől) – Kossuthváros – Kisfái

– Vacsiköz

– Külsőnyír
– Belváros

– Rákócziváros – Kósafalu

– Petőfiváros 
– Máriahegy

– Kadafalva
– Matkó

– Úrihegy
– Máriaváros

– Szarkás
– Műkertváros

– Katonatelep – Méntelek 

– Rendőrfalu

– Széchenyiváros

– Szent László város

– Szeleifalu

– Ürgés

– Talfája– Villanegyed

0

Rendkívüli zöldgyűjtési időpontok, városrészek szerint:

A DTkH-val szerződött háztartások 

a kertgondozás során levágott fü-

vet, egyéb lágyszárú növényeket, 

lehullott falevelet a rendelkezés-

re álló DTkH-emblémás lebomló 

műanyag zsákban, az ágnyesedéket 

maximum 70 cm hosszú kötegekben 

összekötve a zsákok mellé tehetik ki 

az ingatlan elé, a közterületet nem 

szennyező módon a szállítási napon 

reggel 6 óráig.

Rendkívüli zöldhulladékgyűjtési időpontok
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Kamara: idén is a vállal-
kozásokért dolgoznak
Hogy 2021-et milyen gazdasági évként emlegetjük 
majd, abban a kereskedelmi és iparkamarának is ko-
moly szerepe lesz. Mit tud tenni a köztestület az ered-
ményes esztendő érdekében? – beszélgettünk Gaál 
József Bács-Kiskun megyei elnökkel.

A végleges 
fogyásért!  
„Itt szabad enni, sőt kell is! 
Nem a tápanyagokat akarom 
megváltoztatni, hanem az étke-
zési rendszert!” – Turú Balázs
a Kontroll Diétáról. 

Az első fél 
centenárium 
Ötven éve nyitotta meg kapuit 
hivatalosan is a Pannónia 
Filmstúdió első vidéki stúdiója 
Kecskeméten, Mikulás Ferenc 
irányításával.

4. oldal 16. oldal 12. oldalINTERJÚ DIÉTA JUBILEUM

KECSKEMÉTI LAPOK
CXVII. évf., 3. szám  2021. február 18.  www.hiros.hu  A VÁROS LAPJA  ALAPÍTVA 1868-BAN 

OLVASSA AZ INTERNETEN MINDEN NAP!

A kecskeméti vendéglátósok 
továbbra is kitartanak 
Kovács Balázs, a Bistro Mokambo Étterem és Rendez-vényház tulajdonosa elmondta, az igazi kecskeméti vendéglátósok kitartanak, nem csatlakoznak az ille-gális nyitási kezdeményezéshez, bíznak abban, hogy a vírushelyzet javulásával rendeződhet az ágazat sorsa.

Bízz az áldozat -
segítőben!
Dr. Barta Gábor szerint az áldo-zatnak nem azt kell mérlegel-nie, milyen élete lesz, ha kilép a kapcsolatból, hanem hogy lesz-e élete, ha marad.

A szexuális
nevelésről
A felelősségteljes, elkötelezett párkapcsolatra való felkészítés holisztikus megközelítésének híve dr. Semsey Gábor mentál-higiénés szakember is.

7. oldal 8. oldal 11. oldalRIPORT KIÚT HÁZASSÁG HETE

Enyhülhetnek a maszk-
használat szabályai

GAZDASÁG

Hétmilliárddal 
erősít a HILTI 

Kedden jelentette be Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter, hogy egy 7,2 milliárd forintos fejlesztés során új telephellyel bővíti tevékeny-ségét Kecskeméten a HILTI Szerszám Kft. A beruházással 73 új munkahelyet teremt a vállalat.

Enyhítene a közterületi maszkviselés szabályain Kecskemét polgármestere. Szemereyné Pataki Klaudia a hónap elején közleményben jelentette be, hogy reményei szerint a szakembe-rekkel történt egyeztetéseket követő-en február 8-ától, hétfőtől csak a leg-forgalmasabb helyeken lesz kötelező 

a maszkhasználat. Mint Facebook-ol-dalán írja, „erre az adhat lehetőséget, hogy csökken a Covid-fertőzések szá-ma (például az önkormányzati fenn-tartású intézményekben minimális), továbbá a kecskemétiekben mostanra kialakult az a felelősségérzet, amely lehetővé teszi az enyhítést”. 

Megújul a csillár is

Az adminisztrációs épülettel, a két elemből álló kollégiumi épületegyüttessel és az Izsáki út felett átívelő gyalogos híddal folytatódik a CAMPUS-beruházás – jelentették be azon a sajtótájékoztatón, melyet a Neumann János Egyetemért Alapítvány tartott január 29-én (A látványterven a most tervezett ütemben megvalósítandó adminisztrációs épület látható) 

FEJLESZTÉS

Épül a parkolóház 
a kórháznál

Megkezdődött Kecskeméten a kórház melletti parkolóház építése, átadása körülbelül egy év múlva esedékes – tájékoztatott közleményében a VER-BAU Parking Kft. Az új épületben há-rom szinten összesen 385 fedett és további 32 külszíni állást alakítanak ki. A modern, energiatakarékos és környezetbarát parkolóház földszint-jén üzletek lesznek.

Zöld út a CAMPUS folytatásához

Leemelték a Városháza dísztermének csillárját, hogy az épület teljes körű felújítása keretében azt is restaurálják. A közgyűlési terem utoljára elkészült elemét, a 9 ágúsárgaréz díszcsillárt 1897. november végén adták át
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Kecskemétiek
a keretben
Három kecskemé-ti kosaras, Horti, Karahodzsics és Wittmann szerepel az Ivkovics Sztojan szövetségi kapitány vezette férfikosár-labda-válogatott ukrajnai Európa-baj-noki selejtezőre utazó csapatá-nak bő keretében (Archív képünkön – balról – Wittmann Krisztián)

5. oldal

2–3. oldal 4. oldal

Enyhülhetnek a maszk-
használat szabályai
Enyhítene a közterületi maszkviselés szabályain Kecskemét polgármestere. Szemereyné Pataki Klaudia a hónap elején közleményben jelentette be, hogy reményei szerint a szakembe-rekkel történt egyeztetéseket követő-en február 8-ától, hétfőtől csak a leg-forgalmasabb helyeken lesz kötelező 
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Leemelték a Városháza dísztermének csillárját, hogy az épület teljes körű felújítása keretében azt is restaurálják. A közgyűlési terem utoljára elkészült elemét, a 9 ágúsárgaréz díszcsillárt 1897. november végén adták át

Kecskemétiek
a keretben
Három kecskemé-ti kosaras, Horti, Karahodzsics és Wittmann szerepel az Ivkovics Sztojan szövetségi kapitány vezette férfikosár-labda-válogatott ukrajnai Európa-baj-noki selejtezőre utazó csapatá-nak bő keretében (Archív képünkön – balról – Wittmann Krisztián)
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Hosszas egyeztetések után elkészült Kecskemét 55,487 milliárd forint 
főösszegű költségvetése – jelentette be Szemereyné Pataki Klaudia 
polgármester hétfőn a Városházán. A 2020-ról áthozott 20 milliárd 250 
millió forintban rendelkezésre álló 4 milliárdos tartaléknak köszönhetően 
nem kell hitelt felvennie a városnak, és a folyamatban lévő fejlesztések is 
tovább haladhatnak

Elkészült Kecskemét költségvetése

35 érmet szereztek a 
BÁCSVÍZ KVSC úszói

A hétvégén immár IX. alkalommal rendezték meg Hódmezővásár-
helyen a Naturtex Kupát, melyen a BÁCSVÍZ KVSC úszói 26 fővel 
indultak. A nagy hagyományokra visszatekintő versenyen 32 egye-
sület 550 versenyzője mérte össze felkészültségét. A BÁCSVÍZ KVSC 
sportolói a csapatok pontversenyében a 9. helyet szerezték meg. 
Tudósításunk egyénenként mutatja be a fiatalok eredményeit.

Szerelmes színház – 
művészek és párjaik

Múlt héten lezártuk a házasság hete ezúttal online nyilvánosságú 
rendezvénysorozatát. Aki tehette, a legintimebb körben, szemé-
lyesen is áldozott a szerelem oltárán. Úgy gondoltuk, lapunk ak-
tuális számában kicsit még megnyújtjuk a bensőséges hangulatot. 
Ezúttal színészvallomásokat gyűjtöttünk össze a szerelemmel és 
kiteljesedésével, a párkapcsolattal összefüggésben. 

15. oldal 8–9. oldal

2–3. oldal

Vendéglátók, 
rendezvényszervezők 
támogatása
Facebook-oldalán számolt be nemrég 
Szemereyné Pataki Klaudia polgármes-
ter arról, milyen intézkedést hozott a 
koronavírus-járvány negatív hatásainak 
enyhítése érdekében.

„A koronavírus-járvány negatív hatásait 
enyhítendő az alábbi döntést hoztam meg a 
mai napon: a vendéglátóipari egységeknek 
és a rendezvényszervezőknek 2021. január 
1. és december 31. között a vendéglátóipari 
előkertek után nem kell közterület-haszná-
lati díjat fizetni. Szerződéskötés azonban 
szükséges.”

Ezenfelül azt is kéri a polgármester, hogy „azon önkormányzati 
tulajdonú cégek, intézmények, amelyek fesztiválokat, kitelepüléssel járó 
rendezvényeket, vásárokat szerveznek az idén, a kecskeméti székhellyel 
rendelkező gazdasági szereplők esetében tekintsenek el a kitelepülésért 
fizetendő díjtól.”

KÖVETKEZŐ MEGJELENÉS: ÁPRILIS 1.

LAPUNK
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KECSKEMÉTI LAPOK
JÁRVÁNY

20 ezren kaptak  
oltást Kecskeméten

Jelenleg a lakosság, az egészségügyi 
dolgozók, valamint a rendvédelmi 
szervek munkatársainak immunizálása 
zajlik. A megyei kórház kibővítette ol-
tópontjainak számát is, így nemcsak a 
Bőrgondozóban, hanem a Rendelőinté-
zetben is várják a vakcinát igénylőket.

Kossuth- díjat  
kapott  
Cseke Péter

Idén is csendesen ünnepelte Kecskemét március 15-ét. A koronavírus-járvány már tavaly sem adott módot arra, hogy a város 
lakói közösen emlékezzenek az 1848–49-es forradalom és szabadságharc eseményeire. A szűk körben koszorúzó politikusok 
mellett csak néhány kecskeméti jelent meg a Kossuth-szobornál. Az ünnepi események java része online zajlott március 15-én 

FEJLESZTÉS

A költségvetés és 
az infrastruktúra 
Az idei kecskeméti költségvetés főbb 
infrastrukturális beruházásait mutat-
juk be ezúttal, a Károly Róbert körút 
folytatásától a hetényi útfejlesztése-
ken át a kiskertvárosi közvilágítás- és 
víziközmű-fejlesztésekig.

Csendes március 15.

3. oldal

7. oldal

5. oldal

2. oldal

Első tavaszi  
győzelem

Kossuth-díjat kapott Cseke Péter 
Jászai Mari- és Nádasdy Kálmán-dí-
jas színművész, rendező, érdemes 
művész, a Magyar Művészeti Aka-
démia rendes tagja, a Kecskeméti 
Katona József Nemzeti Színház 
direktora Magyarország számára 
kivételesen értékes, több mint négy 
évtizedes művészi pályafutása, a 
szakma és a közönség körében is 
méltán sikeres színészi, valamint a 
magyar színházművészetet sokolda-
lúan, magas színvonalon szolgáló, 
keresztény szellemiségű művészetpe-
dagógiai és színházvezetői munkája 
elismeréseként

(Pályafutásáról részletesebben a Hírös.hu-n írunk)

Fotó: Banczik Róbert

A KTE HUFBAU a bajnokság 23. fordulójában az 
Újpest FC II. vendége volt a fővárosban. Bár a 
hazaiak korán vezetést szereztek, a második 
félidőben nem volt ellenszerük az egyre fokozódó 
kecskeméti nyomásra, 3–1-re győztünk 
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RÁDIÓMŰSOR

A Kossuth rádió készített műsort a Wojtyla Ba-
rátság Központ missziós tevékenységéről. A ri-
port, melyben megszólalnak a kecskeméti nép-
konyha üzemeltetői, vezető munkatársai és két 
támogatója, április 3-án, nagyszombaton 13.30-
kor kerül adásba. A hallgatók megismerhetik a 
szociális intézmény alapításának körülményeit, 
a támogatókkal folytatott kapcsolattartást és az 
ebédosztások gyakorlatát.

FAÜLTETÉS

A 10 millió Fa Kecskemét lelkes önkéntesei a 
hétvégén folytatták fásítási programjukat Kecs-
keméten. A tavaszi ültetéssorozat legutóbbi 
helyszíne a Külső-Szegedi út volt, ahol a barát-
ságtalan idő ellenére is közel negyvenen vet-
tek részt a munkában. 4 óra alatt 487 csemete 
került földbe. Mivel ezen a területen korábban 
333 kis fa már helyet kapott, így a terület eddig 
összesen 820 kis fával gazdagodott. 

SZÁGULDÁS 

Hétvégén videó került fel a kiskörúton rodeózó 
autósokról, akik száguldásukkal a járókelőkre is 
veszéllyel voltak az SZTK és a piarista gimnázi-
um közti szakaszon. A felvételeken jól látható, 
hogy autók versenyeznek, sodródnak a kanyar-
ban, a buszmegálló közelében. Az eset apropó-
ján hétfőn este akciót tartott a rendőrség, és 
négy sofőrrel szemben szabtak ki bírságot kü-
lönböző jogsértések miatt.

TOJÁSFESTÉS

Húsvét alkalmával a tojásnak a szokásosnál 
nagyobb szerep jut. A tojásfestés a pandémia 
időszaka alatt még fontosabb, ugyanis amellett, 
hogy összehozza a családot, a gyerekeknek 
olyan élményt nyújt, amit később is szívesen 
emlegetnek majd – vallja Zsigóné Kati világhí-
rű népi iparművész, aki már több tízezer tojást 
készített el. Egyik fő műve, a Magyar Nemzet 
Tojása még várja gazdáját.
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Íme, a kecskeméti kitüntetettek névsora összegyűjtve, ők azok, 
akik március 15-e alkalmából kitüntetéseket vehettek át. 

Áder János, Magyarország köztársasági elnöke a nemzeti ünnep, március 15-e 
alkalmából Kossuth-díjjal tüntette ki Cseke Péter Jászai Mari- és Nádasdy 
Kálmán-díjas színművészt, rendezőt, érdemes művészt, a Magyar Művésze-
ti Akadémia rendes tagját Magyarország számára kivételesen értékes, több 
mint négy évtizedes művészi pályafutása, a szakma és a közönség körében is 
méltán sikeres színészi, valamint a magyar színházművészetet sokoldalúan, 
magas színvonalon szolgáló, keresztény szellemiségű művészetpedagógiai és 
színházvezetői munkája elismeréseként.
Magyar Arany Érdemkereszt polgári tagozata kitüntetést adományozta:
•  Drucker Péter, a Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház vezető 

karmestere,
• Magyar Éva, a Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház színművésze,
•  dr. Mák Kornél, a Bács-Kiskun Megyei Önkormányzat Közgyűlésének alelnö-

ke, a Magyar Család- és Nővédelmi Tudományos Társaság elnökségi tagja,
•  Szemenyei János, a Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház színművé-

sze részére, valamint
•  dr. Fáy Tamásné, az Ölelő Kéz Ápolási és Hospice Alapítvány kuratóriumi 

titkárának az egészségügy területén végzett több évtizedes, magas színvo-
nalú ápolásvezetői munkája elismeréseként.

Magyar Ezüst Érdemkereszt polgári tagozata kitüntetést adományozta: 
•  Matók Szilvia, a Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház művészeti fő-

titkára részére.
Magyar Bronz Érdemkereszt polgári tagozata kitüntetést adományozta:
•  Frigyesi Tünde, a Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház rendezőasz-

szisztense részére,
•  Domján Sándor, a Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház ügyelője 

részére,
•  Szabó Csaba, a Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház produkciós ve-

zetője részére.

A Kecskeméti Katona József Nemzeti Színház állandó vendégművésze,  
Szerednyey Béla Magyarország Kiváló Művésze címet kapott.

Kásler Miklós, az emberi erőforrások minisztere nemzeti ünnepünk, márci-
us 15-e alkalmából miniszteri művészeti kitüntetéseket ítélt oda.

Kiemelkedő képzőművészeti tevékenysége elismeréseként Munkácsy Mi-
hály-díjban részesítette Pálfy Gusztáv szobrászművészt.

A mozgókép területén kifejtett kiemelkedő alkotótevékenysége elismeré-
seként Balázs Béla-díjban részesítette Vécsy Vera filmgyártásvezetőt.

Kiemelkedő zeneszerzői, zenei szerkesztői, zenei rendezői, hangmérnöki 
tevékenysége elismeréseként Erkel Ferenc-díjban részesítette Szirtes Edina 
hegedűművészt.

Magyarország kormánya a nemzeti ünnep, március 15-e alkalmából Ma-
gyarország Babérkoszorúja díjat adományozott Bán János Herczeg Fe-
renc-díjas író, újságírónak.

In memoriam Gyulai Líviusz
ELHUNYT A KECSKEMÉTI RAJZFILM-
STÚDIÓ KORÁBBI MUNKATÁRSA

Életének 84. évében kedden délelőtt elhunyt Gyulai Líviusz grafikus-
művész, animációsfilm-készítő. Pályafutása alatt legkevesebb ötszáz 
könyvet illusztrált, emellett számos animációs filmet is létreho-
zott – többek között a kecskeméti rajzfilmstúdió munkatársaként is 
dolgozott –, de előszeretettel készített játékos, ironikus felfogású 
tollrajzokat, rézkarcokat, linómetszeteket és litográfiákat is. Minden 
műfajban maradandót alkotott.

Varga Géza

Gyulai Líviusz Erdélyben, Baróton 
született 1937. december 2-án. 1944-
ben a román megszállás elől édesa-
nyjával Magyarországra menekült. 
1946-tól Sopronban gyerekeskedett, 
majd Budapesten tanult. 1956-tól a 
Képzőművészeti Főiskola hallgatója 
lett. Jó mesterei voltak Kmetty János, 
Barcsay Jenő, Ék Sándor személyé-
ben, Gyulai pedig nagyon tehetsé-
ges volt: metszeteit, tollrajzait már 
főiskolás korában közölte az Élet és 
Irodalom. Később könyvillusztrátori, 
grafikusi munkákkal, metszetekkel 
bizonyított. Weöres Sándor köny-
vének, a Psychének illusztrálásával 
robbant be a kulturális életbe, ki-
fogástalan stílusérzékkel valósítva 
meg a grafika eszközeivel ugyanazt 
a szerepjátékot, amelyet Weöres az 
irodalomban. 1973-tól a Pannónia Fil-
mstúdió, majd az 1980-as évek végén 
a kecskeméti rajzfilmstúdió munka-
társaként dolgozott. 1987 áprilisá-
ban a Szoboszlay Péter társrendezői 
közreműködésével készített Kentau-
rfi kalandjai című tizenhárom részes 
rajzfilmsorozat kapcsán így nyilatko-
zott a helyi napilap munkatársának: 
„Bár első alkalommal dolgozom kisebb 
megszakításokkal folyamatosan a város-
ban, kapcsolatom nem új az itteni kollé-
gákkal. A munka az idei év legelején kez-
dődött. Most készült el az első epizód, 
sok tapasztalattal lettünk gazdagabbak 
valamennyien.”

Gyulai Líviusz 1976-ban készítette 
első, az elvarázsolt gyermeki tudat 
képeit megörökítő Delfinia, az én vilá-
gom című korszakos rajzfilmjét, ame-
lyet számos, nemzetközileg is elismert 
egyedi rajzanimáció és tévé-etűdso-
rozat követett (Új lakók, 1977; Tin-
ti kalandjai, 1987–89; Jónás, 1997; 
Szindbád, bon voyage, 1999; Az én 
kis városom, 2002; Könny nem marad 
szárazon, 2004). Ezekben az irodalmi 
ihletésű, életvidám, szellemes rövidfil-
mekben sajátos, leegyszerűsített vo-
nalvezetésű, mitikus, karikaturisztikus 
stílust teremtett. A Krúdy-novellák 
alapján készült De Ronch kapitány nap-
lóját a 8. Kecskeméti Animációs Film-
fesztiválon mutatták be.

Kulturális, művészeti és alkotói te-
vékenységéért 1973-ban Munkácsy 
Mihály-díjjal 
tüntették ki, 
1 9 8 9 - b e n 
é r d e m e s 
művész lett, 
1 9 9 8 - b a n 
Magyar Mű-
vészetért dí-
jat, 2004-ben 
Kossuth-díjat 
kapott, míg 
2 0 1 4 - b e n 
a nemzet 
művészévé 
választották. 
Antal István 
filmművész, 
esztéta, a 

Pannónia Filmstúdió dramaturgja így 
jellemezte: „Hozzá hasonló nincs a ma-
gyar képzőművészetben. De ne féljünk 
kijelenteni: nem is volt hozzá mérhető raj-
zolója, festője az eddigi magyar művészet-
történetnek. […] Lulu. Lulu, akinek a keze 
szitakötő, szárnya rajztoll, csöves csontja 
nád, támasztéka hurkapálca, esetleg ecset. 
Lerajzolja nekünk az elejtendő vadat, vagy 
legalább megszelídíti.” Mikulás Ferenc 
producer, a Kecskemétfilm Kft. ügyve-
zetője így emlékezett meg róla: „Végte-
len közvetlen kapcsolatom volt Líviusszal. 
1987 és 1989 között dolgozott Kecske-
méten. Ezekben az években készítette el 
nálunk többek között a Tinti-sorozatot. Ő 
nem csupán a munkatársam volt, hanem 
a szakmai barátom is, de nemcsak nekem, 
hanem több kollégának is. Líviusz ugyan-
is – ami igen ritka dolog – mint rendező 
az animátorokat teljes mértékben alkotói, 
szerzői társainak tekintette.”

A 83 éves Kossuth-díjas grafikusmű-
vészt, a magyar grafika „nagy generáci-
ójának” egyik képviselőjét március 16-
án érte halál. Gyulai Líviuszt a Magyar 
Művészeti Akadémia saját halottjának 
tekinti.

KECSKEMÉTI  
KITÜNTETETTEK 
a nemzeti ünnepen

Tinti kalandjai – jelenet  
a Korcsolyázó pingvintojás című részből 

(tévésorozat, 1987–88)
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ABLAK-TÁRLAT

A Kecskeméti Képzőművészeti Szabadiskola 
növendékeinek alkotásaiból nyílt kiállítás a 
Bács-Kiskun Megyei Katona József Könyvtár-
ban. Az elmúlt egy évben készült munkákból 
álló 16 tablón körülbelül 2-300 alkotás látható, 
ezeket az utcáról lehet megtekinteni. Egy tabló 
egy osztály munkáját mutatja be, így láthatunk 
grafikákat, festményeket, alakrajzokat, vala-
mint fotókat építészeti alkotásokról. 

ESKÜVŐK

2021-re eddig körülbelül 300 pár jelentkezett 
be házasságkötésre Kecskeméten, a pandémia 
miatt azonban egyre többen mondják le vagy 
teszik át későbbre ennek időpontját. A hatá-
lyos kormányrendelet értelmében a házasság-
kötésnél most kizárólag az anyakönyvvezető, 
a házasulók, az ő tanúik, szüleik, nagyszüleik, 
testvéreik, illetve gyermekeik lehetnek jelen. 
Az esküvőt nagy lakodalom sem követheti.

ÓVODÁK

A veszélyhelyzet miatt idén is elektronikusan 
lehet jelentkezni Kecskemét önkormányzati 
fenntartású óvodáiba. A jelentkezési lapot a vá-
lasztott intézmény székhelyének e-mail-címére 
várják, a beküldés határideje: 2021. április 22. A 
jelentkezésre a járványügyi helyzetre tekintet-
tel, kivételes esetben telefonon is van lehetőség 
2021. április 21–22-én 8 és 16 óra között a vá-
lasztott óvodában.

VÉRPLAZMA

Több vérplazmára lenne szükség a koronavírus-
ból felgyógyult betegektől, a fertőzöttek gyó-
gyulási esélyeinek növelése érdekében. Egyre 
több a plazmakezelésre szoruló beteg, viszont 
csökkent a jelentkező gyógyultak száma, a je-
lenlegi donorszám nem elegendő a drasztiku-
san növekvő igények kielégítéséhez. A mintavé-
telt a Kecskeméti Területi Vérellátónál végzik, 
előzetes bejelentkezés nem szükséges.
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Március 15. csendes, újra csendes…
Idén is csendesen ünnepelte Kecskemét március 15-ét. A korona-
vírus-járvány már tavaly sem adott módot arra, hogy a város lakói 
közösen emlékezzenek az 1848–49-es forradalom és szabadságharc 
eseményeire.

Szűk körben hajtottak főt a város 
vezetői a nemzeti ünnep regge-
lén Kossuth szobra előtt a főtéren. 
Szemereyné Pataki Klaudia polgár-
mester közösségi oldalán osztotta 
meg gondolatait Kecskemét lakó-
ival. „Ugyanaz a nemzet vagyunk, 
amelyik 1848-ban kivívta a függet-
lenségét és a szabadságát. Ezt jól 
véssük az eszünkbe és a szívünkbe. 
Ahogy őseink, úgy mi sem ismer-

hetünk lehetetlent. Kapaszkodjunk 
egymásba, ahogy ők tették, és ak-
kor bármivel elbírunk. Éljen a ma-
gyar szabadság, éljen a haza!” – írta 
bejegyzésében.

A pandémia miatt március 15-e 
méltó megünneplésére idén is al-
ternatív megoldásokhoz folyamod-
tak a kecskeméti intézmények. A 
Kecskeméti Katona József Nemzeti 
Színház művészei Legszebb ország 

hazám! címmel, Cseke Péter igaz-
gató rendezésében adtak elő ver-
seket. A műsort a Kecskeméti Tele-
vízió is közvetítette, illetve utólag 
is elérhető a teátrum honlapján és 
Facebook-oldalán.

A Kiskun Huszár és Honvéd Ha-
gyományőrző Egyesület viselet- és 
fegyverbemutatót tartott a KTV ka-
merái előtt. A nézők Szkenderovics 
Zoltán hagyományőrző százados 
közreműködésével ismerkedhettek 
meg a korabeli harci öltözetekkel. 
Ugyancsak a KTV műsorán Ligeti 
Dávid történésszel, a VERITAS Tör-
ténetkutató Intézet és Levéltár tu-

dományos főmunkatársával Molnár 
H. Boglárka beszélgetett 1848–49 
szellemiségéről. (Az interjú lapunk 
4. oldalán olvasható – a szerk.)

A Kecskeméti Katona József Mú-
zeum és az „Alapítvány a ’48-as 
Hősökért” közös rajzpályázatának 
ünnepélyes eredményhirdetését 
is csak online tudták megtartani 
a Cifrapalota Facebook-oldalán. A 
tizenegyedik alkalommal meghir-
detett pályázat ezúttal Gábor Áron 
„Harang voltál, légy a szabadság hir-
detője!” idézetéhez kapcsolódott. A 
felhívásra 1180 alkotás érkezett az 
ország legkülönbözőbb pontjairól, 

emellett a Felvidékről, Vajdaságból 
és Erdélyből is kaptak pályaműveket 
a szervezők. A díjnyertes alkotások 
online tárlat formájában megtekint-
hetők az intézmény weboldalán.

A Hírös Agóra Kulturális és Ifjúsá-
gi Központ március 8. és 15. között 
felfedező sétára invitálta a kecs-
kemétieket. A „Tavaszi szél vizet 
áraszt” elnevezésű játék során 12 
helyszínt kellett felkeresniük a vál-
lalkozó szelleműeknek, majd meg 
kellett válaszolniuk az azokhoz kap-
csolódó kérdéseket. A helyes meg-
fejtést beküldők között jutalmakat 
sorsolnak ki.

KECSKEMÉTI KRÓNIKA

TOVÁBBI KÉPEK!
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1848 szellemisége és emberi sorsai  
Miért esett Vörösmarty mély 
depresszióba, miért őrült meg 
Széchenyi? Hogyan gondolkod-
junk Görgeyről? Mi lett az öreg 
honvédekkel? Emberi sorsokról 
és 1848–49 szellemiségéről 
beszélgetett kollégánk, Molnár H. 
Boglárka március 15-e alkalmá-
ból Ligeti Dávid történésszel, a 
VERITAS Történetkutató Inté-
zet és Levéltár tudományos 
főmunkatársával.

– Mi váltotta ki Magyarországon az 
1848. március 15-éhez vezető forron-
gást, és mi volt az a szikra, ami képes 
volt kirobbantani egy forradalmat, 
később pedig egy szabadságharcot?

– Erre sok választ lehetne adni, de 
azt gondolom, hogy a legfontosabb 
ok a szabadságvágy. A magyar lakos-
ság ekkor úgy érezte, hogy valami 
változásra van szükség. Ezt persze 
egy hosszas folyamat előzte meg a 
reform korban. Ma már tudjuk, hogy 
milyen társadalmi átalakulások, mi-
lyen követelések fogalmazódtak meg 
korábban, amelyek azután ’48 márci-
usában hirtelen összeadódtak. Ebből 
egy olyan népfelkelés bontakozott ki, 
amely méltán megérdemli, hogy a mai 
napig az egyik központi magyar ün-
nepként emlékezzünk meg róla.

– Petőfi nem forradalmat csinálni 
ment be aznap reggel a Pilvax kávé-
házba – milyen szerepük volt az ese-
ményekben az írástudóknak?

– Elég markáns. Azt kell látni, hogy 
az 1848-as időszakban mindössze 
egy szűk értelmiségi réteggel számol-
hatunk Magyarországon. Az is igaz 
azonban, hogy az 1820-as évektől 
egyre több főnemes, nemes látoga-
tott el Nyugat-Európába, és tért vissza 
onnan különféle eszmékkel, melyek 
utat mutattak egy fejlettebb ország 
létrehozásában. Ezek persze az itthon 
maradottakra is hatottak.

A követelések megfogalmazásában 
természetszerű az értelmiség rész-
vétele, de a fiatalok szerephez jutása 
teljesen új dolog volt ebben az idő-
szakban. Újdonságként hatott, hogy a 
fiatal korosztály nemcsak részese volt 
az eseményeknek, hanem alakítója is. 
Ez nagyon fontos…

– Mennyire volt egységes az ér-
telmiségben az összefogás? Tudjuk, 
hogy Széchenyi később megőrült, 
Vörösmarty pedig mély depresszióba 
esett.

– Ez abból eredt, hogy a ’48-as idő-
szak a szó legszorosabb értelmében 
egy új korszak kezdetét jelentette 
számukra. A bukás pedig világkataszt-
rófával ért fel a szemükben.

Széchenyi állapota 1848 őszén 
vált rosszabbá, amikor világossá vált, 
hogy a magyar átalakulást fegyveres 
harc fogja követni. Ennek a kétségei-
be őrült bele. Vörösmarty esete is jó 
példa a megtorlások, a bukás utáni ér-
telmiségi életutak egyikére. De nem-
csak ő, például Arany János is mély 
depresszióba esik ekkor. Világösz-
szeomlásként élték meg a helyzetet, 
és ez mélyen kihatott többük kedély-
állapotára, hiszen saját szívügyüknek 
tekintették az elveszni látszó magyar 
szabadságot.

– A császári, királyi hadseregben 
szolgáló magyar katonatisztek je-
lentős része a magyarság mellé állt. 
Ez hogyan történhetett meg? Ehhez 
bátorság, a katonai eskü megszegése 
kellett.

– A korabeli esküszövegek mindig 
az uralkodó nevére szóltak, az ural-
kodó személyének fogadtak hűséget. 
Ez sokak számára keserű dilemmává 
válik 1848-ban. Mogoly János, a pá-
kozdi csata időszakában annak elle-
nére állította meg a Jellasics vezette 
császári-királyi sereget, hogy tudta, ez 
fegyelmi szempontból problémás, és 
magát mondta árulónak. Más példákat 
is lehet mondani. Ebből a szempont-
ból szerencsés fordulat következett 

be ’48 decemberében az uralkodó-
váltással, így ugyanis a honvédtisztek 
Ferenc Józsefre már értelemszerűen 
nem tettek esküt. A császári-királyi 
kormányzat, illetve 1848 decemberé-
ben maga a császár is deklarálta, hogy 
aki egy megadott időpontig nem tér 
vissza a hadseregbe, azt árulónak, 
dezertőrnek tekintik. Lehetett tudni, 
hogy ha balul üt ki a küzdelem, akkor 
megtorlás várható. Ezzel tisztában 
voltak a magyar honvédség tisztjei, 
tábornokai.

– A magyar nemzet fellázadt. De 
mi a helyzet a nemzetiségekkel?

– Ez egy fontos kérdés. Az utóbbi 
évek, évtizedek kutatásai világítottak 
rá, hogy a ’48-as szabadságharcot 
tulajdonképpen nemzetiségi háború-
ként is lehet értelmezni. A magyaror-
szági nemzetiségek döntő többsége 
alapvetően szimpatizált a magyar ügy-
gyel. Sok példát lehet erre mondani, 
de elég, ha csak az aradi vértanúk sze-
mélyét megnézzük. A magyar ügyön 
keresztül a saját ügyük jobbulását is 
várták. Viszont az is igaz, hogy azon 
nemzetiségeknél, ahol a bázis az or-
szághatárokon kívül volt – például a 
románok, a szerbek esetében, akik 
nem a Magyar Királyság területén él-
tek és ott politizáltak –, azok szepara-
tista politikát fogalmaztak meg, elsza-
kadást szorgalmaztak. Ezen politikusi 
szándékok találkoznak a császári-ki-
rályi kormányzat azon szándékával, 
hogy minél jobban meg kell gyengíte-
ni a szabadságharcot.

Mégis hangsúlyozni szükséges, 
hogy a magyarországi nemzetiségek 
döntő része támogatta a szabadság-
harc ügyét. Az, hogy etnikai villongá-
sok történtek Délvidéken, Erdélyben, 
inkább arra vezethető vissza, hogy 
a külső területekről érkező román, 
szerb politikusok szították a tüzet. 
A Magyar Királyság többnemzetiségű 
állam volt, a magyar szabadság ügye 
nem lett volna értelmezhető mai szó-
val „csonka magyar” ügyként.

– A székelyeknek milyen szerepük 
volt a szabadságharcban?

– Fontos szerepük volt, amit több 
tényező is segített. A székelység ősi 
szabadságjogai mindig meghatározó 
szerepet játszottak az identitásukban. 
Amikor lehetőség kínálkozott, hogy az 
autonómiát ki lehet terjeszteni, meg-
valósulhat az Erdély – Magyar Király-
ság közti unió, akkor értelemszerűen 
ezt nagyon helyeselték és támogat-
ták. A szabadságharc fő bázisa Szé-
kelyföld lett, és hogy a szabadságharc 
nem bukott el 1848 novemberében, 

decemberében, az annak köszönhető, 
hogy Erdélyben a szabadság erős volt, 
és Bem József tábornok a székelység-
ben olyan támogatóra talált, ami lehe-
tővé tette, hogy Erdélyben is harcok 
bontakozzanak ki. Amikor a Duna–
Tisza közén a császári csapatok már 
előrenyomulnak, akkor Erdély válik a 
szabadságharc fő bázisává.

– Emberi sorsokról is beszélge-
tünk. Akit mindenképpen ki kellene 
emelni, az Görgey Artúr honvéd-
tábornok. Amikor látta, hogy nem 
tudunk szembeszállni az orosz és a 
császári csapatokkal egyszerre, akkor 
Világosnál letétette a fegyvert. Emi-
att a mai napig nagyon megosztó a 
szerepe. Ön hogyan látja, mit kellett 
volna tennie?

– A szűk történészszakmában már 
nincsen vita Görgeynek a ’49-es szere-
pe körül. Az a vád, amit Kossuth fogal-
maz meg vele szemben 1849 szeptem-
berének elején, hogy elárulta a magyar 
szabadság ügyét, semmiképpen nem 
állja meg a helyét. Ha megnézzük a 
korabeli erőviszonyokat, hogy milyen 
lehetőségei voltak a honvéd főse-
regnek, azt lehet elmondani, hogy 
egyedül a fegyverletétel volt a reális 
megoldás. Ha ez nem következik be, 
akkor olyan véráldozatot szenved el a 
magyar honvédsereg, aminek nem lett 
volna értelme. Ezzel már nem lehetett 
volna megfordítani a küzdelem alaku-
lását. Görgey felvállalta ezt a döntést. 
Annak következményeit, hogy a cár őt 
kegyelemben részesítette és nem vált 
vértanúvá, 1916-ig viselte, amikor 98 
éves korában meghalt. Ha a korabeli 
forrásokat megnézzük, és ütköztetjük 
azokat, akkor kiderül: rehabilitálni kell 
őt. Hogy ez még a közvéleményben 
nem történt meg, az az államszocializ-
mus időszakának köszönhető, amikor  
belső árulókat, ellenségeket kerestek. 
Az újabb kutatások azonban ezt már 
cáfolják vele kapcsolatban.

– Görgeynek meg is ígérték, hogy 
ha letéteti a fegyvert, akkor nem fog-

ják felelősségre vonni a tiszteket. Mi 
történt?

– A cári és a császári udvar között 
olyan tárgyalássorozat zajlott, ami 
mentén azt lehetett gondolni, hogy 
általános amnesztia következik. Tud-
juk, hogy Ferenc József is nagymér-
tékben le volt kötelezve az orosz cár-
nak. Mivel a forradalmat alapvetően 
az orosz fősereg töri le, ezért volt 
rá remény, hogy ez kedvezőbb álla-
potot jelenthet a magyar seregnek. 
Volt erre történelmi tapasztalat is: a 
Rákóczi-szabadságharcot követően 
sem voltak nagy megtorlások, és akik 
elfogadták a kiegyezést a Nagymajté-
nyi-síkon, azoknak bántódásuk nem 
esett. Na, ez másképp alakult 1849-
ben, amit arra vezetek vissza, hogy a 
császári-királyi udvarnak muszáj volt 
valamiféle erőt felmutatnia, hiszen 
nemcsak Magyarországon voltak har-
cok, hanem komoly felkelések voltak 
Észak-Itáliában, Csehországban és 
Bécsben is. Példát kellett statuálni, és 
ehhez Haynau személyében megfele-
lő embert is talált az udvar. Azonban 
Bécsnek is hamar be kellett látnia, 
hogy ez a politika hosszú távon nem 
tartható. 1849 végén a közkatonák 
vonatkozásában maga Haynau is a 
megbocsátásról ír már.

– Máday Norbert kecskeméti író 
a Görgey árvái című könyvben ír az 
öreg honvédekről. Milyen sorsra ju-
tottak ők?

– Nehéz élethelyzetbe jutnak, ek-
kor még nincs szociális ellátórend-
szer. Komoly gondot jelentett ez. A 
kiegyezést követően kormányszinten 
foglalkoznak a kérdéssel, és 20 évvel 
a szabadságharc leverése után, álla-
mi szinten, a nemzeti becsület véd-
pajzsára emelve, megoldották. De az 
1850-es években kimondottan nehéz 
volt a volt honvédek helyzete. Azoké 
is, akiket visszasoroznak a császári 
seregbe. A legtöbb honvédnek az lett 
a sorsa, hogy aztán részt vegyenek az 
észak-itáliai és csehországi harcok-
ban 1859 és 1866 folyamán. Majd-
nem mindenki, aki a szabadságharc 
során a magyarok mellé állt, joghát-
rányt és szociális hátrányt is elszen-
vedett. Kétségtelen, hogy az idősebb 
vagy invalidus honvédek sorsa volt a 
legnehezebb.

– A leszármazottaik sorsáról mit 
lehet tudni?

– Életük 1867 után válik kedvezőb-
bé, ekkor törvényi szinten szabályoz-
zák a hadi árvák, özvegyek helyzetét. 
Amikor újra felállítják a magyar királyi 
honvédséget 1869-ben, akkor a kér-

dést már minisztériumi szinten tudják 
kezelni. Megbecsült emberekké vál-
nak. 1918-ban, az első világháborús 
vereség bekövetkezte után, amikor 
kikiáltják a Népköztársaságot, hoznak 
elő idős honvédeket, részt vesznek 
a ceremónián. Végül az egész dualis-
ta időszakban fontos szerepük volt, 
megbecsültséget élveztek, a sorsuk, 
ellátásuk össznemzeti üggyé vált.

– Kecskemét is sorozási terület 
volt. Mit lehet tudni a kecskeméti 
’48-asokról? Hogyan érintette a vá-
rost az 1849-es tavaszi hadjárat?

– Kecskemétre már 16-án eljutottak 
a pesti hírek, 17-én népgyűlést tartot-
tak a főtéren. Az első perctől részesei 
a forradalomnak, szabadságharcnak. 
Részesei a hadseregszervezésnek. 
Kossuth itt is gyújtó hatású beszédet 
tartott. A kecskemétiek által kiállított 
csapatok végigharcolták a szabadság-
harcot. 1849 tavaszán, amikor Kecs-
kemét felszabadult a császári-királyi 
megszállás alól, ez a szerep még job-
ban megerősödik. A szabadságharc 
végóráiban pedig, amikor a fősereg-
nek el kellett vonulnia itt, akkor az 
élelmezésben, újraszervezésben is 
szerepet vállalt a város. A mai csonka 
Magyarországhoz hasonlítva Kecske-
métnek kiemelkedő szerepe volt a 
harcokban, még ha a város nem is vált 
harcszíntérré.

– Az 1848–49-es forradalom és 
szabadságharc milyen hatással volt 
1956-ra és a rendszerváltásra?

– A ’48-as forradalomnak méltán 
van olyan szerepe a magyar mentali-
tásban, gondolkodásban, ami a mai 
napig elkísér bennünket. Mi, történé-
szek, tanárok azt látjuk, hogy nehéz 
átadni a mai fiataloknak az érzést, 
hogy nem egy beporosodott ünnepről 
van szó, aminek nincs funkciója, aktu-
ális mondanivalója, hanem ez a velünk 
élő jelen. Az akkori törekvések – hogy 
legyenek polgári szabadságjogok, ne 
cenzúrázzák az ember véleményét, 
beleszólhassunk a közélet alakulásába 
stb. – egyetemes szándékok, amelyek 
minden kor emberét elkísérik, függet-
lenül attól, milyen politikai, társadal-
mi helyzetbe születik bele. 1956-ban 
nem véletlenül éreztek párhuzamot a 
fiatalok a ’48-as helyzettel. 1918-ban 
is hivatkozási alap lehetett. 1989 után 
is, az akkor létrejövő köztársaság ál-
lamberendezkedése is joggal hivat-
kozik vissza a ’48-as hagyományokra, 
enélkül nem létezne a modern polgári 
állam. Ha ezt tudatosítjuk, akkor a 
történészek és történelemtanárok 
már nem dolgoztak hiába.

Toborzási jelenet ábrázolása képeslapon, a 
magyar szabadságharc 50 éves emlékére kiadta 
Divald Károly Budapesten 1899-ben (Forrás: 
Szabadságharcos Kecskemét kiállítás – Kecs-
keméti Katona József Múzeum)

Ligeti Dávid történész
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A Kecskeméti Lapok utóbbi szá-
maiban folyamatosan közöltük a 
nemrég elkészült 2021-es kecske-
méti költségvetés legfontosabb, 
lakosságot érintő fejlesztéseit. 
Ezúttal főként az infrastrukturá-
lis beruházások kerülnek sorra, a 
Károly Róbert körút folytatásától 
a hetényi útfejlesztéseken át a 
kiskertvárosi közvilágítás- és 
víziközmű-fejlesztésekig.

Folytatódik  
a Károly Róbert körút 
fejlesztése
Jelentős útfejlesztés kerül előtérbe az 
idei költségvetésben. Az év második 
felében folytatódik a Károly Róbert 
körút megvalósítása. A projekt célja, 
hogy kiépüljön Kecskemét egyik gyűj-
tőútjának, a Margaréta körforgalom 
és a Budai út közötti szakaszának 
hiányzó része, ezáltal javuljon a vá-
ros gazdasági és lakóterületei között 
a közlekedés. A kiépítendő szakasz 
országos közútba való csatlakozása 
révén kiemelt szerepet tölt majd be 
közvetlenül az ott található vállalatok, 
gazdasági szolgáltatók, közvetetten 
pedig Kecskemét iparterületeinek 
elérhetőségében.

Szeberényi Gyula Tamás alpolgár-
mester kérdésünkre elmondta, hogy 
a beruházáshoz szükséges kisajátítá-
sok befejeződnek ebben az évben, és 
elkezdődnek az előkészületek is. Két 
körforgalom is épül ezen a szakaszon 
jövő évben, az egyik az 5-ös út csatla-
kozásánál lesz. 

A gyűjtőút hiányzó részének elké-
szültével az 5-ös főútra igyekvőknek 
nem kell többé egérutakat használni-
uk, így a Március 15. utca és a Széles 
köz várhatóan tehermentesül a forga-
lomtól. A megépülő út tovább erősíti 
a térség gazdasági szerepét, illetve 
hozzájárul a lakókörnyezet fejlődésé-
hez is.

A tervek szerint idén megkezdőd-
nek a kivitelezési munkák. A projektre 
a város korábban 700 millió forintot 
fizetett ki, de még további 77,5 millió 
forintos forrás szükséges, amelyet az 
idei költségvetés biztosít.

Hetényegyházát  
összekötik az M5-ös 
autópályával
A Károly Róbert krt. II. ütemének 
megvalósítása mellett az idei év má-
sik nagy útfejlesztési projektje a He-
tényegyházát az M5-ös autópályával 
összekötő útszakasz kialakításának 
előkészítése. A kiemelt városi beru-
házás egyik célja Kecskemét munka-
erő-mobilitásának javítása. A projekt-
nek köszönhetően a településrész, az 
autópálya, valamint a 445-ös számú 
főút közötti kapcsolatot biztosító út 
épül ki, a meglévő szakaszt fejlesztik. 
A tervezetten 2021-ben felmerülő, te-
rületszerzéshez és egyéb előkészítési 
feladatokhoz kapcsolódó költségekre 
a 2018-ban érkezett előleg biztosít 
fedezetet, összesen mintegy 91 millió 
forintot. 

Emellett a településrészen régi 
vágya teljesül idén a Hetényvezér ut-
cai lakóknak. Régebb óta szervezés 
alatt van az útszakasz aszfaltozása, 
amelynek egy részére már az idén 
sor is fog kerülni, miután az ott élők 
kétharmada megszavazta a beruházás 
igénylését.

– Az egyik olyan utcája ez Hetény-
egyházának, amely még mindig nem 
kapott szilárd burkolatot. Felvetődött 
problémaként, hogy ez egy szűk ke-
resztmetszetű utca, és egy megfelelő 
burkolattal előfordulhat, hogy me-
nekülő úttá válik és nagy forgalom 
terelődik rá. Ennek tudatában, ennek 
ellenére a lakók továbbra is kérik a 
szilárd burkolatot – mondta el Szebe-
rényi Gyula Tamás alpolgármester.

A Helikon és a Posta utca közötti 
szakasz aszfaltozása 150 millió forint-
ba kerül. A munkálatok előtt sor kerül 
a víziközművek bekötővezetékeinek 
a cseréjére is, amit szintén az önkor-
mányzat finanszíroz.

Nagyot léphet  
most Kiskertváros
A tíz évvel ezelőtt belterületi státusz-
ba került Kiskertvárosban idén több, 
az ott élők komfortját javító projekt 
valósul meg. A 2021-es költségvetés 
lehetőséget ad a szennyvízcsatorna 
kiépítésére és a közvilágítás fejleszté-
sének folytatására is.

A szennyvízcsatorna kialakításá-
nak idén elkezdődő első üteme kö-
rülbelül 350 milliós önkormányzati 

teherviselést igényel, és a munka is 
csak ütemezetten tud elindulni. Falu 
György alpolgármester azt mond-
ta, a feladat rendkívül bonyolult, 
hiszen nem csupán arról van szó, 
hogy egyszerűen bekötik a házakat a 
szennyvízcsatornába.

– A geodéziai viszonyok miatt is 
egy összetett rendszerről beszélünk, 
már a megtervezés is egy rendkí-
vül bonyolult folyamat, időt igényel. 
Azonkívül számos akadály is felme-
rül a tervezés közben, tulajdonjogvi-
szonyok, kisajátítás, területszerzés, 
egyéb műtárgyak, földalatti közmű-
vek – fogalmazott a KTV stábjának 
Falu György alpolgármester.

A közbeszerzési folyamat jelenleg 
is zajlik. Ez várhatóan március végén 

fog lezárulni, ezt követően kezdődhet 
el a munka, első ütemben a Citromfű 
és a Virágvölgy utca közötti szaka-
szon. A szennyvízcsatorna kiépítése 
mellett folytatódik a közvilágítás fej-
lesztése is a Halasi úti hobbiknál.

– Sajnos egy téves információból 
adódóan azt hittük, hogy ezt 2020-
ban már megoldjuk. Azonban mint 
kiderült, nincs közvilágító vezérlőszál 
ott, ahol a mi adatunk alapján lennie 
kellett volna, ezért csak részben tud-
tuk megvalósítani a közvilágítás fej-
lesztését – magyarázta Falu György.

A hiányzó szakaszokra a vezérlőszál 
kiépítését már megrendelte a város. 
Idén nem csupán folytatják, hanem a 
tervek szerint be is fejezik a közvilágí-
tás kiépítését Kiskertvárosban.

Hetény autópálya-bekötésétől 
a kiskertvárosi csatornázásig

A BÁCSVÍZ Zrt. víz- és csatorna-
díj részszámlaküldési gyakorlata 
2021 áprilisától kezdődően meg-
változik a kecskeméti üzemmér-
nökség területén.

Kecskemét, Ballószög, Helvécia, Kerekegyháza, 
Kunbaracs, Fülöpháza, Izsák, Ágasegyháza, 

Orgovány, Városföld, Fülöpszállás, Tabdi.

Fentiek miatt a változásban érintett területek eseté-
ben a díjak fizetése is kéthavonta lesz esedékes.
A változást a társaság működési területén folyamatosan vezet-
jük be, ügyfeleinket a számlához csatolt levélben külön értesít-
jük a számlakiállítási gyakorlat módosítását megelőzően.

 BÁCSVÍZ Zrt.

Tájékoztatás a részszámlák 
megküldési gyakoriságának változásáról

A KORÁBBAN MEGSZOKOTT HAVI 
GYAKORISÁGÚ SZÁMLAKIÁLLÍTÁS HELYETT 

KÉTHAVONTA KÉSZÍTJÜK EL 
A RÉSZSZÁMLÁKAT ÜGYFELEINK RÉSZÉRE  

AZ ALÁBBI TELEPÜLÉSEK ESETÉBEN:

Kiemelt figyelem a 
külterületi utaknak
A külterületeken élők számára vál-
tozást hoz 2021. Kecskemét város 
idei költségvetése az úthálózatok 
kiépítésére, jobbá tételére is fó-
kuszál, aminek köszönhetően már 
több szakaszon is elindulnak a 
munkálatok.

Változás fog bekövetkezni a 
külterületeken lakók közlekedé-
sében. Az úthálózat fejlesztését a 
hulladékszállítási útvonallal fogják 
összhangba hozni. A munkálatok 
még idén elkezdődnek.

– Ez fokozatosan fog megva-
lósulni, hiszen 2021-ben nem tu-
dunk akkorát előre lépni, de az 
elkövetkezendő 2-3 évnek ez a 
célkitűzése, hogy a hulladékszállí-
tási útvonal úthálózatát kiemelten 
kezeljük – nyilatkozta a Kecskemé-
ti Médiacentrumnak Falu György 
alpolgármester.

Azzal indokolta ezt a döntést, 
hogy ahol a hulladékszállító jár, 
ott szükség van a jól karbantartott 
utakra is a népsűrűség miatt.

– Értelemszerűen, ahol hulla-
dékszállításra igény merül fel, ott 
laknak sokan. Ezért, ha azt az út-
hálózatot, ahol az ürítőjármű jár, 
rendben tartjuk, akkor ezzel nagy 
valószínűséggel elértük azt is, 
hogy azok a polgárok, akik azon 
a területen élnek, szintén egy jól 
karbantartott úton tudnak majd 
közlekedni – tette hozzá Falu 
György.

Az alpolgármester azt is elmond-
ta, hogy az érintett szakaszok nem 
aszfaltutak lesznek, földutak ma-
radnak, amelyeket nagyon jól kar-
ban fognak tartani.

TOVÁBBI RÉSZLETEK!
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A nemrég kezdett kampányol-
tás során jelenleg a lakosság, az 
egészségügyi dolgozók, valamint a 
rendvédelmi szervek munkatársainak 
immunizálása zajlik. A Bács-Kiskun 
Megyei Oktatókórház kibővítette 
oltópontjainak számát is, így most 
már nemcsak a Bőrgondozóban, 
hanem a Rendelőintézetben is várják 
a vakcinát igénylőket.

A Bőrgondozó épületében 6 oltóponton 
adják be a szakemberek a Szputnyik V és 
a Pfizer-vakcinákat. Pap-Szekeres Anita, a 
Bács-Kiskun Megyei Oktatókórház ápolási 
igazgatója azt mondta a helyszínen, a Ren-
delőintézetben még további 8 oltópontot 
alakítottak ki, ahol jelenleg a rendvédel-
mi szervek munkatársainak immunizálása 
zajlik.

Az igazgató azt is hozzátette, a bőví-
tésre azért volt szükség, mert szeren-
csére egyre több vakcina érkezik, így 
egyre több oltást tudnak beadni a szak-
emberek, a befogadóképességet növelni 
kellett. Hétfőn a háziorvosok által bekül-
dött páciensek Szputnyikkal való oltása 
folytatódott.

Már 20 ezer vakcinát adtak be Kecskeméten

POLGÁRMESTER: rendben zajlik az oltás városunkban
Rendben zajlik a Covid elleni védőoltások beadása Kecskeméten – írta múlt pén-
teki közleményében Szemereyné Pataki Klaudia polgármester. A háziorvosok 
egyelőre saját praxisaikban oltják a vakcinát igénylőket, az önkormányzat és az 
ESZII munkatársai a betegirányítás, oltásszervezés területén segítik a munkáju-
kat. Öt háziorvosi rendelő is ki van jelölve arra, hogy szükség esetén oltópontot 
alakítsanak ki bennük. A kórházban az aktuális kampányoltás is megkezdődött 
csütörtökön.

„Rendben zajlik a Covid elleni védőoltá-
sok beadása Kecskeméten. Az önkormány-
zat az Egészségügyi és Szociális Intézmé-
nyek Igazgatósága (ESZII) segítségével 
folyamatosan tartja a kapcsolatot a házi-
orvosokkal annak érdekében, hogy abban 
nyújthasson segítséget, amiben az orvosok 
azt igénylik. Jelenleg a háziorvosok saját 
praxisban oltják a betegeiket, külön oltó-
pontokra nem tartanak igényt. Ezzel pár-
huzamosan a rendelkezésükre bocsátott 
beteglista alapján a kórházban működő ol-

tópontra is irányítják a betegeket, megha-
tározott idősávokban. Az önkormányzat 
és az ESZII munkatársai a betegirányítás, 
oltásszervezés területén segítik a házior-
vosokat, amivel jelentős adminisztrációs 
terhet vehetnek le a vállukról.

Az alapellátás egy része az oltóponto-
kon is segítséget nyújt, ugyanis 8 gyer-
mekorvos ajánlotta fel, hogy a kórházi 
oltópontokon a lakossági oltásokban 
részt vesz. Továbbá védőnők és önkéntes 
segítők állnak készenlétben, hogy igény 

esetén az adminisztratív teendőket segít-
sék, a betegirányítás koordinációjában 
segítsenek. Erre a háziorvosok jelzése 
szerint még nincs szükség, de az oltások 
számának növekedése esetén erre is ké-
szen állunk.

Az oltások megkezdése előtt született 
egy terv, amelyben kijelöltünk 5 házior-
vosi rendelőt, ahol rendelkezésre áll az 
infrastruktúra ahhoz, hogy szükség esetén 
oltópontokat alakítsunk ki. Folyamatosan 
egyeztetünk az alapellátás orvosaival, 
hogy azonnal tudjunk reagálni az esetleges 
változásokra. A kórház a kormányhivatal-
lal szoros együttműködésben nagyszámú 
oltópontot üzemeltet, ahol folyamatosan 
zajlik a lakossági oltás. Ezen a héten csü-
törtök és vasárnap között végzik az aktuá-
lis kampányoltást. Összesen 16 oltóponton 

zajlik jelenleg is az oltások beadása a kór-
házban. A Bőrgondozó Intézetben kijelölt 
6 oltóponton a Pfizer-, illetve a Szputnyik 
V vakcinával a 2. körös oltások zajlanak. 
A Rendelőintézetben kijelölt 8 oltóponton 
csütörtökön a 18 év feletti krónikus bete-
gek oltása történt meg, AstraZeneca-vak-
cinával. Szintén a Rendelőintézetben 2 ol-
tópontot jelöltek ki a rendvédelmi szervek 
dolgozóinak oltására.

Jelenleg ugyan nagy a terhelés az 
egészségügyön, de a visszajelzések sze-
rint Kecskeméten a háziorvosok ebben 
a rendszerben jól tudnak haladni az ol-
tásokkal. A lakosságnak köszönöm az 
eddigi türelmet, és további együttmű-
ködésükre számítok, hiszen ez a helyzet 
mindenkire nagy terhet ró.

Szemereyné Pataki Klaudia
Kecskemét MJV polgármestere”

December 31-én kezdődött el az emberek koronavírus elleni immu-
nizálása, azóta Kecskeméten húszezres nagyságrendben, Bács-Kis-
kun megyében pedig közel negyvenezer vakcinát adtak be eddig a 
szakemberek. Fontos, hogy aki felvette az oltást és a szervezete 
védetté vált, attól ő még vírushordozó lehet, így megfertőzhet 
másokat is. Ezért lényeges, hogy mindenki regisztráljon és oltassa 
be magát – hívják fel a figyelmet.

Nagy segítség volt a kormány 
által bevezetett bértámogatás a 
kecskeméti Four Points by She-
ratonnak. „Ennek köszönhetően 
nemcsak át tudják vészelni ezt 
a helyzetet, hanem készülhetnek 
az újranyitásra is” – így fogalma-
zott Szemereyné Pataki Klaudia 
polgármester a Facebook-ol-
dalán, miután a hotelben tett 
látogatást a napokban. 

A kecskeméti Four Points by Sheraton 
Hotelnek és az ott dolgozóknak is 
nagy segítséget jelentett a kormány 
által bevezetett bértámogatás. A je-
lenlegi helyzetben ugyanis minden 
segítségre szükség van, így amint 
megjelentek a pályázati feltételek, a 
hotel vezetősége beadta igényét és 
sikeresen pályáztak. A nehéz helyzet-
ben azonban több munkatársuktól is 
meg kellett válniuk.  

– Amikor tavaly márciusban kirob-
bant a járványhelyzet, akkor volt né-

hány olyan munkatárs – például pró-
baidős munkavállaló –, akit el kellett 
küldenünk. De az elbocsátás minimá-
lis volt, a dolgozóink kevesebb mint 
tíz százalékát érintette. Mára egy 
természetes szelekció alapján beállt 
a létszámunk, nagyon sokan voltak 
ugyanis, akik a nyári időszak után 
maguktól elmentek – nyilatkozta a 
Kecskeméti Televízió stábjának Jusz-
kó Anita szállodaigazgató, a Magyar 
Szállodák és Éttermek Szövetsége 
dél-alföldi régiójának elnöke.

Juszkó Anita elmondta, ebben a ne-
héz időszakban az élteti őket, hogy 

egyszer újra, talán hamarosan ven-
dégektől lesz hangos a hotel. Az üz-
leti turizmusnak köszönhetőn ugyan 
vannak náluk vendégek, de ez messze 
nem ugyanolyan, mint korábban. Úgy 
gondolja, hogy a pandémia okozta 
helyzetben különösen fontos, hogy a 
kollégák motiváltsága megmaradjon.

– Számos belső tréninget, egymás 
közötti versenyeket rendezünk, kö-
zös gondolkozásokat tervezünk, hi-
szen ez a hosszú-hosszú időszak már 
nem csak anyagilag érinti rosszul az 
ágazatban dolgozókat. Nehéz kivárni, 
hogy újra értelme legyen annak, hogy 
szeretjük a vendéget és szeretjük a 

szakmánkat – fogalmazott Juszkó 
Anita.

A hotelben már nagyon készülnek 
az újranyitásra, de a szállodaigaz-
gató szerint mindez valószínűleg 
csak húsvét után, fokozatosan fog 
megtörténni.

 Juhász Csenge

NAGYON VÁRJÁK A NYITÁST 
a kecskeméti Sheratonban

TOVÁBBI RÉSZLETEK!

VÍRUS-KÖRKÉP
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Január 26-a többszörösen is for-
dulópont Bruder Gergő életében: 
tíz éve akkor került börtönbe, 
2013-ban aznap volt a bemerítése 
(annak nyilvános megvallása, 
hogy az illető elkötelezi ma-
gát Jézus Krisztus mellett, és 
élete irányítását átadja neki – a 
szerk.), idén pedig ugyancsak 
január 26-án kérvényezte az ille-
tékes bizottságnál, hogy indítsák 
el a lelkipásztorrá avatásának 
folyamatát.

Zsolczainé Vitális Judit

De hogyan jut egy 22 éves fiatalem-
ber oda, hogy erőszakos bűncselek-
ményekért ítéljék el – majd oda, hogy 
hivatalosan is Isten szolgája legyen?

Elbeszéléséből látszólag egy szinte 
tipikusnak mondható történet bon-
takozik ki. Másokhoz hasonlóan ő 
is szeretett volna tartozni valahova, 
illetve minél magasabbra törni. Mivel 
nem volt éltanuló, ezért mással akart 
kitűnni. 

– Valahogy mindig belekerültem a 
balhékba, vagy épp én generáltam azo-
kat. Otthon zűrös volt a családi háttér, 
én is zűrös voltam, mindig azoknak a 
srácoknak a társaságát kerestem, akik 
hozzám hasonszőrűek voltak. Ment a 
vagánykodás, eljártunk diszkóba, iszo-
gatni, előkerült a füves cigi…

Gergő végül már napi szinten hasz-
nált valamit. Sokféle tiltott szerrel élt, 
de a heroint soha nem próbálta ki.

– Rettegek a tűtől, ezért nincs raj-
tam tetoválás sem.

Utólag már látja, milyen ördögi 
körforgáshoz vezet a kábítószer: mi-
közben a használója így próbál kiutat 
találni az őt körülvevő valóságból, 
egyre lejjebb csúszik, így viszont a 
körülményei és a kilátásai még ször-
nyűbbek lesznek. A drog pedig újra 
és újra a menekülés hamis ígéretével 
kecsegteti…

Kimaradt a középiskolából, bele-
merült az éjszakai életbe, és onnan 
egyenes út vezetett a kisebb-nagyobb 
bűncselekményekhez. 22 évesen 
csoportos rablás miatt ítélték öt év 
börtönre.

– Nem is nagyon fogtam fel, hogy 
mi történik velem. Szükségszerűen 
következett abból, ahogyan éltem.

A gyulai büntetés-végrehajtási in-
tézetben szürkén teltek a napjai, míg 
át nem szállították Vácra. Ha lehet így 
fogalmazni, a legjobb helyre került. Az 
ottani fegyházban ugyanis nagyon ak-
tív a börtönmisszió. Zárkatársa hívta 
el a gyülekezetbe, ahol mélyen meg-
érintette őt az egyik elítélt bizonyság-
tétele. Onnantól rendszeresen eljárt 
az alkalmakra, és azt érezte, neki szól 
az evangélium.

– Két ellentétes szándék harcolt 
bennem: ki akartam törni, vinni 
akartam valamire, de közben vágy-
tam is arra az új életre, amelyről ott 
beszéltek.

Közben az 
ügyész súlyos-
bításért felleb-
bezett: öt év 
börtön helyett 
tíz év fegyházat 
kért Gergőre. Ek-
kor vezették be 
ugyanis a közép-
mérték alkalmazását, amikor a bíró-
nak az ítélethozatalnál a büntetési 
tételkeret középmértékéből kell 
kiindulnia, az ő ügye pedig 5-től 15 
évig terjedő szabadságvesztéssel volt 
büntethető.

– Megtörtem, még az öngyilkosság 
gondolata is megfordult a fejemben. 
Aztán azt mondtam: Istenem, ha te 
meg tudtad változtatni az ő életüket 
(a Vácott megismert hívő elítéltek éle-
tét – a szerk.), akkor változtasd meg 
az enyémet is. Megvallottam előtte a 
bűneimet, és megtértem.

A másodfokú tárgyalásra visszavit-
ték Gyulára. Az ítélethirdetés előtt 
úgy fohászkodott: annyi időt kelljen 

börtönben töltenie, ami szükséges 
ahhoz, hogy valóban megváltozzon 
az élete. A bíró pedig úgy döntött, le-
vesz két évet a büntetéséből, így nem 
öt – pláne nem tíz –, hanem három 
évet kell rácsok mögött lennie. Végül 
két év három hónap után szabadult.

Már a börtönből felvette a kapcso-
latot a kecskeméti baptista gyüleke-
zettel. A közösség egyik tagjának épí-
tőipari cégében kezdett el dolgozni 
segédmunkásként. Hamarosan egy 
hívő család megkereste őt külföldről, 
hogy három évig támogatja anyagi-
lag, ha visszamegy tanulni, és közben 
szolgál a gyülekezetben. Ennek kö-
szönhetően tette le az érettségit, és 

kezdte meg teológiai tanulmányait, 
illetve kezdett ezzel párhuzamosan 
ifjúsági munkával, misszióval kapcso-
latos feladatokat ellátni.

Közben megnősült, családot alapí-
tott, ma már két kisfiú büszke apu-
kája. Feleségével a gyülekezetben 
ismerkedett meg. A lány ismerte a 
múltját; Gergő számára nem is az volt 
az elsőrendű kérdés, azzal együtt fel 
tudja-e őt vállalni.

– Amikor megkértem a kezét, el-
mondtam neki, hogy Isten lelkipász-
tornak hív. Azt kérdeztem tőle, el 
tudja-e fogadni mindazt, ami ezzel 
jár, mert ez nem egy könnyű hivatás.

A múltja őt nem zavarja és nem is 

nyomasztja, teljesen maga mögött 
hagyta. Eleve olyan típusnak tart-
ja magát, aki mindig inkább a jövőt 
tervezi, semmint a jelenben él; veze-
tőként ez a tulajdonsága még jól is 
jöhet.

Miben mutatkozik meg, hogy új 
ember lett? – kérdezem tőle.

– Korábban minden tekintély ellen 
lázadtam; ha határokat akartak szab-
ni nekem, kitörtem. A börtön tele van 
szabályokkal, ezért az első hónapok-
ban volt bennem egy belső dac ezek-
kel szemben is. Amikor megtértem, 
elfogadtam a helyzetet, és a rácsok 
között is nagy szabadságot éltem 
meg. Már nem azt néztem, ami nincs, 
hanem azt, ami van. Jártam a gyüle-
kezeti alkalmakra, tanultam, dolgoz-
tam, sokat olvastam. Haragtartó és 
bosszúvágyó ember voltam. Most 
már arra törekszem, hogy rendezzem 
a kapcsolataimat. Túl tudok lépni a 
büszkeségemen, és így könnyebb a 
megbocsátás is. Béke van bennem; 
tudom, hogy Isten szeret.

NEM PANDÚR, HANEM  
lelkipásztor lesz a rablóból

A másodfokú ítélethirdetés előtt úgy fohászkodott: 
annyi időt kelljen börtönben töltenie, ami szükséges 
ahhoz, hogy valóban megváltozzon az élete.

„

Közzétették a kecskeméti CAMPUS-beruházás második ütemének európai uniós 
nyílt közbeszerzési eljárására vonatkozó felhívását. A Kecskeméti Duális Oktatás 
(KEDO) Zrt. a hirdetmény közzétételétől számítva, a törvényben meghatározott 45 
napon belül, hazai és határon túli piaci szereplők ajánlatát várja. A kivitelezés 
második ütemében két kollégium és az Adminisztrációs központ, valamint egy, az 
Izsáki utat átívelő gyalogos híd épül fel. A beszerzési eljárással párhuzamosan a 
KEDO Zrt. megkezdte a harmadik beruházási ütem előkészítését is.

A teljes beruházás három ütemének ered-
ményeként egy olyan tudásközpont és 
közösségi tér jön létre, ahol Kecskemét és 
térsége gazdasági szereplőinek, valamint a 
Neumann János Egyetem és a szolgálta-
tóipar összefogásával, a közös gazdasági 
célokat támogatva oktatási, kutatási és fej-
lesztési projektek indulhatnak el.

A CAMPUS-beruházás előző, első üte-
mének tapasztalatait és a teljes projekt 
indítása óta eltelt időszak megváltozott mű-
szaki és funkcionális igényeit is figyelembe 
vették a második ütem tervezése során. 
A már üzembe helyezett Oktatási épület 
mellett a beruházás második ütemében az 

Adminisztrációs épület, a kollégiumi épüle-
tek és egy, az Izsáki utat átívelő gyalogos 
híd, valamint egy közösségi és szabadidős 
tér megvalósítását tervezik. A kollégiumi 
infrastruktúra és az oktatási funkciókat 
szolgáló intézmények egy területen tör-
ténő elhelyezése biztosítja a XXI. századi 
egyetemi intézményrendszer legfontosabb 
követelményét, a campus létét.

A közel nulla energiaigényre vonatkozó 
követelménynek megfelelve a most felé-
pítendő épületek gépészeti egységei föld-
hőszondás hűtési és fűtési rendszerekkel 
lesznek ellátva. Ez a geotermikus rendszer 
a talajvíz hőjét hasznosítja hőszivattyú 

segítségével. Az energetikai tervezések 
során a megújuló energia hasznosítása is 
kiemelt figyelmet kapott, ennek jegyében 
a kollégiumi épületek tetőszintjét nape-
lemek fogják borítani, ezzel is növelve a 
már meglévő zöld energiafelhasználás 
arányát.

A beruházás során megvalósul az 52-es 
út felett átvezető, az egyetem GAMF-épüle-
tébe becsatlakozó gyalogos közlekedő híd. 

Ez a híd hozzájárulhat az érintett útszakasz 
forgalmi terhelésének enyhítéséhez, lehető-
vé téve az út feletti gyalogos közlekedést. 

A Neumann János Egyetemért Alapít-
vány Kuratóriuma és Felügyelő Bizottsága 
2021. január 29-i ülésén döntött a szük-
séges forrás biztosításáról. A kivitelezésért 
felelős Kecskeméti Duális Oktatás Zrt. által 
közzétett közbeszerzési eljárásban hazai és 
határon túli piaci szereplők ajánlatát is vár-

ják és a törvényben előírt 45 napos ajánlat-
tételi időszakon belül helyszínbejárást biz-
tosítanak az érdeklődő vállalkozásoknak.

Fontos kiemelni, hogy a bírálati szem-
pontok között 70%-ban meghatározó a leg-
alacsonyabb ár, valamint kiemelt szempont 
a tervezett határidő előtti készre jelentés, 
és az ajánlatadás során jelentős számú és 
műszaki felkészültségű szakember kapaci-
tásának igazolása is szükséges.

A most elinduló második ütem 600 fős 
kollégiumának kivitelezése lehetőséget ad 
a Neumann János Egyetem jelenlegi ho-
mokbányai kollégiumának átalakítására is. 
A Neumann János Egyetem tulajdonában 
levő homokbányai ingatlanok fejlesztésével 
az egyetem csatlakozhat a városrész Zöld 
Város koncepciójához. 

A KEDO Zrt. a kivitelezési eljárással pár-
huzamosan elkezdte a harmadik beruházá-
si ütem tervezését, melyben városfejlesz-
tési és piaci szempontokat is figyelembe 
vesznek. 

A Kecskeméti Duális Oktatás Zrt. felké-
szült műszaki csapata várja az ajánlatokat 
és a műszaki beruházás megkezdését!

Megjelent a CAMPUS második ütemének közbeszerzési felhívása

TOVÁBBI RÉSZLETEK!
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Kigyulladt egy családi ház szombaton délután Kadafalván, a Mogyo-
ró utcában. Bár a tűzoltóknak sikerült megfékezniük a lángokat, az 
épület lakhatatlanná vált. A tetőből semmi sem maradt, elégett a 
szigetelés, odalettek az új nyílászárók is. Biztosítás sajnos nem volt 
a házon, így csak az összefogás erejében bízik a család. 

Lázas munka folyik a Mogyoró utcai 
házban, amikor március 15-én meg-
látogatjuk a családot. Tegnap kellett 
volna látnom, mondják a munkások, 
amikor még látszódtak a tető elsze-
nesedett maradványai. Egy nap alatt 
hihetetlen munkával eltakarították a 
romokat, hogy minél gyorsabban hoz-
záláthassanak az újjáépítéshez.

A házban is sokan szorgoskodnak, 
alig találom meg Takács Istvánt, a csa-
ládfőt, aki még mindig alig akarja el-
hinni a történteket. Zaklatottan idézi 
fel a szombat estét.

– Épp anyámnak vittem át a gyógy-
szert, aztán amikor jöttem hazafelé, 
láttam, hogy füstöl a tető. De olyan 
kicsi volt a füst, hogy azt hittem, a 
kéményből jön. Amikor bejöttem, 
hallottam a lakásban is, hogy pattog 
a tűz. Akkor döbbentem rá, hogy ég a 
ház – meséli.

István olyan pánikba esett, hogy te-
lefonálni sem tudott. Addigra kisebb 
tömeg gyűlt össze az utcán, többen ki-
abáltak, hogy már hívták a tűzoltókat. 

Azt mondja, sohasem felejti el a te-
hetetlenséget, ahogy ott áll az utcán, 
és a szeme előtt válik semmivé évti-

zedek munkája. 23 éve saját kezével 
építette a házat, itt nőttek fel a gye-
rekei, most pedig látnia kellett, ahogy 
rommá válik a család otthona. 

Körbevezet, hogy megmutassa, mi 
maradt a házból. A tető teljesen meg-
semmisült a tűzben, tönkrementek az 
új műanyag nyílászárók, de nagy fáj-
dalom a családnak az is, hogy az egyik 
szobában raktározott áru, az eladásra 
szánt ruhák, cipők is a tűz martaléká-
vá váltak. Így a megélhetésük is ve-
szélybe került.

Fűtés nincsen, elvitték a gázórát 
is, a legtöbb háztartási gép is tönkre-
ment a tűzben, István mégsem tudta 
otthagyni otthonát, miután elmentek 
a tűzoltók. Aludni ugyan nem tudott 
a megrázkódtatástól, de otthon töl-
tötte az éjszakát. – Hová is mehet-
tem volna? Ez az otthonom – mondja 
összetörten.

István elmondja, hogy a tűzoltók 
sem tudják, hogy keletkezett a tűz, 
de őt nem is érdekli. Csak az a fontos, 
hogy újra tető legyen a fejük fölött. 
Mivel biztosításuk nem volt a házon, 
csak magukra számíthatnak. Na és 
persze barátaikra, segítőikre, akik-

ből szerencsére már rögtön a tűzeset 
után is akadt bőven. 

– Már vasárnap is sokan jöttek el, 
hogy segítsenek a romok eltakarításá-
ban. Az unokatestvérem még gépet is 
hozott. Lebontottuk a tetőt, kihord-
tuk a törmeléket, az elégett, elázott 
holmikat – sorolja István. 

Csak a betonfödém maradt meg, a 
szigetelőanyag tönkrement, azt egy 
ideig most még biztosan nem tudják 
pótolni. 

Azért szorítottak, hogy száraz ma-
radjon az idő, de hétfőre virradóra 
csak megjött az eső. Csorgott be a 
házba, nem győzték törölgetni a bú-
torokat. A nemzeti ünnepen pedig el 
is kezdték a ház újjáépítését.

Szerencse a szerencsétlenség-
ben, hogy egy barátjuknál épp akadt 
faanyag a tetőhöz. Dr. Gera Péter 
építkezése csúszott, ezért „kölcsön-
be” adta a gerendákat a bajba jutott 
családnak. 

– Vissza kell majd fizetnünk az árát, 
de legalább minél hamarabb elkezd-
hettük a munkát – magyarázza István. 

Olivér, István fia kaparja le a vakola-
tot és a megmaradt szigetelés darab-
jait. Pihenésként ő mutatja meg, mi a 
helyzet odabent a házban. 

– A hátsó terasz lambériázva volt, 
ami leszakadt a tűzben, onnan ter-
jedt át az ajtókra, ablakokra a tűz, 
az üvegek szétpattantak, a műanyag 
elolvadt – mondja, aztán megmutat-
ja a raktárként használt kis szobát is, 
ahová átterjedtek a lángok. Itt még 
nagy kupacban áll a szétégett holmi. 
Az egykori nappali és a konyha is elke-
serítő állapotban van. Csöpög a víz a 
plafonról, mállik a vakolat. A konyhai 
gépek java tönkrement.

Több tízmilliós lehet a kár – saccol-
ja Olivér, akinek barátai is részt vesz-
nek a munkában. Még mesteremberek 
is akadnak a segítők közül. Az utcában 
lakó ács is felajánlotta segítségét. 15-
en voltak mindkét nap, barátaiknak, 
ismerőseiknek hála.

– A tetőt szeretnénk minél hamarabb 
felhúzni, hogy a tavaszi esőktől bizton-
ságban legyünk. Azt még nem tudjuk, 
cserepet miből veszünk, egyelőre való-
színűleg csak fólia kerül a gerendákra. 
Átmeneti megoldásként jó lesz ez is, de 
szeretnénk mihamarabb pótolni a cse-
repeket is – mondja Olivér.

Közben visszatér édesapja is, aki 
igyekszik mindenhol ott lenni. Fent is, 
lent is segíteni a munkát. Azt mondja, 
nagyon örülnének, ha akadna még ács 
segítségük, aki befejezné azt a munkát, 
amit elkezdett a másik mesterember. 
Ez most a legfontosabb ahhoz, hogy 
biztonságban érezhessék magukat. A 
tető újraépítése után ki kell festetni, és 
új nyílászárókat is venniük kell. Egyelő-
re még elképzelésük sincs, hogy miből.

– Nem tudom, mi lesz velünk, de 
bízom benne, hogy ahogy az elmúlt 
napokban, úgy ezután is lesz, aki se-
gítsen – mondja a családfő, aztán már 
siet is a dolgára. Nem mondja, de az 
arcára van írva: nincs idő sajnálkozni, 
szomorkodni. Dolgozni kell, hogy mi-
nél hamarabb visszakaphassák ottho-
nukat.   Pásztor Andrea

EGY ÉLET MUNKÁJA 
veszett oda a tűzben

Aki szeretne hozzájárulni ahhoz, hogy Takács István csa-
ládja kilábaljon a bajból, az alábbi számlaszámra utalhat-
ja támogatását. Most a legkisebb adomány is sokat segít-
het nekik, ezért nagyon hálásak minden utalásért.

Számlavezető bank: OTP Bank
Számlatulajdonos: Gyüge Ramóna

Számla száma: 11773322-00658050-00000000
A közleménybe kérjük, azt írják: ADOMÁNY

TOVÁBBI RÉSZLETEK!

Két szerkocsi is érkezett a tűzhöz,  
a tetőt azonban nem sikerült megmenteni

Csak az a fontos, hogy újra tető legyen 
a fejük fölött – mondja a családfő

A kétéves Lacika is segített  
a romok eltakarításában
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A propaganda jól ismert eszközeivel torzítva, méltatlanul mutatja be 
hazánkat a német média – mutat rá a magyarországi német lap, a 
Budapester Zeitung (BZ). A lapcsalád két legutóbbi számának néhány 
fontos írására hívta fel a figyelmünket Lipócziné dr. Csabai Sarolta 
professor emerita, a Neumann János Egyetem nyugalmazott magyar–
német szakos főiskolai tanára. A vele készített interjúban ezekkel a 
példákkal támasztja alá a lap olvasásának fontosságát.  

– Ön nemrég a Kecskeméti Lapok 
szerkesztőségének figyelmébe aján-
lotta a Budapester Zeitung német 
nyelvű kiadványait. Mi motiválta a 
megkereséskor?

– A BZ egyedülálló napilap és ma-
gazin Magyarországon, mivel tulaj-
donos-főszerkesztője, Jan Mainka 
közgazdász több mint 30 éve Magyar-
országon élő német állampolgár, aki 
ismeri és tiszteli mindkét ország tör-
ténelmét, gazdasági fejlődését, politi-
kai életét, kultúráját, sok tapasztalat-
tal rendelkezik a magyar emberekkel 
kapcsolatban is. A BZ oldalain nem a 
hazánkat nem ismerő, Németország 
helyzetéből kiinduló német újságírók 
akarnak beavatkozni a magyarság éle-
tébe, hanem egy felkészült szakember 
elemzi a magyar–német kapcsolato-
kat, készít vagy tesz közzé interjúkat. 

Kecskemét városnak nagyon fonto-

sak a német kapcsolatok, amelyek el-
sősorban az iparban, az oktatásban és 
a kultúra területén vannak jelen.                                                                                                                                          

Az itt élő német állampolgárok 
bizonyára ismerik az újságot. De 
fontosnak tartom, hogy a német kap-
csolatokkal rendelkező intézmények 
munkatársai, a német nyelvet tanuló 
főiskolások, egyetemisták, középisko-
lások ebből a német nyelvű sajtóter-
mékből is tájékozódjanak. Legyünk 
tájékozottak és tudjunk kiállni hazánk 
ügyeiért – ha kell – német nyelven is!  

Ehhez ajánlom a közintézmények, 
olvasók figyelmébe a Budapester Zei-
tung napilap és magazin papíralapú 
és elektronikus változatát. (Honlap: 
www.budapester.hu – a szerk.)

– A Budapester Zeitung 2021/04. 
száma koncepciózus, igaztalan, Ma-
gyarország-ellenes támadásokról szá-
mol be. Ki és mi áll ezek hátterében?

– A támadások hátterében az EU 
brüsszeli politikája áll, amit a német-
országi újságírók a nyugati nagyha-
talmak pozíciójából kiszolgálnak. 
Ahelyett, hogy segítenék a Magyar-
országgal kapcsolatos ismeretek 
terjesztését Németországban, mes-

terséges, negatív képet gyártanak Ma-
gyarországról. Írásaik nem tényeket 
tárnak fel, hanem manipulálni akar-
ják az olvasót, be akarnak avatkozni 
a magyar közéletbe, ezért – az arro-
gáns stílust is megengedve maguknak 
– propagandát folytatnak az olvasók 
befolyásolására.

– Milyen eszközei vannak az 
említett propagandának az írások 
szerint?

– Erre itt csak két példát említek 
a folyóirat 2021/4-es számából. Jan 
Main ka főszerkesztő közzé tesz – töb-
bek között – egy alapos elemzést az 
Orbán Viktorról készített, nem a ma-
gyaroknak, hanem „Európá”-nak szánt 
„Hallo, Diktator!” c. propagandafilm-
ről, amely elemzés bemutatja, hogy 
a film hogyan alkalmazza a régi, jól 
bevált propagandatrükköket a néző 
befolyásolására. Az elemzés szerzője 
rámutat például, hogy a film a magyar 
miniszterelnök 22 politikai ellenfelét 
szólaltatja meg, egyetlen támogatójá-
val szemben. Orbán Viktorról előnyte-
len fotókat tesz közzé, amivel vizuális 
befolyásolásra törekszik.  

De említhetem Skrabski Fruzsina 
filmrendező beszámolóját is a Bu-
dapester Zeitung Magazinban arról, 
hogy milyen tendenciózusan és sze-
lektíven választották ki a magyaror-
szági családpolitikáról készült film 
német alkotói a felvett interjúban el-
hangzott anyagot.

– A BZ Magazin 2021/ 5. számában 
a több mint ezer éves német–magyar 
barátságról szóló írásokat tesz közzé 
Jan Mainka főszerkesztő. Mire hívja 
fel a figyelmet?

– A laphoz tartozó havi két alka-
lommal megjelenő magazin 2021/5. 
számát a német–magyar kapcsolatok-
nak, a sokféle kétoldalú aktivitásnak 
szenteli a közgazdász-főszerkesztő. 
Bevezetőjében leírja, hogy tapasz-
talatai alapján sok német és magyar 
állampolgár elkötelezettje annak a 
gondolatnak, hogy tenni kell a né-
met-magyar kapcsolatok javításáért, 
mert azokban még sok a kiaknázatlan 
fejlesztési lehetőség. E tenni akarást 
az a felháborodás is táplálja, amelyet 
az ügy elkötelezettjei a német politika 
és a mainstream médiumok Magyar-
országgal kapcsolatos bánásmódja 
miatt éreznek. 

A főszerkesztő nem tartja megfe-
lelőnek, hogy ezekben elsősorban a 
Magyarországgal kapcsolatos tapasz-
talatokkal nem rendelkezők szólalnak 

meg. Az általuk közvetített mestersé-
ges, negatív Magyarország-kép újabb 
termése a Deutsche Welle tervezett 
magyar nyelvű adása.

A BZ Magazin e számából példá-
kat ismerhetünk meg új német beru-
házásokra Magyarországon. Hiszen 
hazánk a koronavírus-járvány idején 
is fontos színtere maradt a német 
beruházásoknak.

A riportalanyok közül itt megem-
lítjük a Német–Magyar Társaság el-
nökét, dr. Gerhard Papke urat, aki 
önkritikára és Magyarország, mint 
szuverén európai kultúrnemzet iránti 
tiszteletre szólítja fel a német média 
szereplőt.

A CDU/CSU tartományi frakció el-
nökhelyettesével, Arnold Vaatz úrral 
készült főszerkesztői interjúban pe-
dig a magyarok a következő tanácsot 
kapják: „Maradjanak meg Önök olyan-
nak, amilyenek most, és amilyennek 
az én generációm megtanulta szeretni 
Önöket!”

– Ön főiskolai némettanárként 
és kutatóként szerteágazó német 
kapcsolatrendszerrel rendelkezik. 
Mit tapasztal külföldi barátai, is-
merősei részéről, ők hogyan látják 
Magyarországot?

– A Neumann János Egyetem Taní-
tóképző Főiskolai Karán és jogelőd in-
tézményében, a Kecskeméti Főiskolán 
több mint tíz, főleg EU-s nyelvészeti, 
irodalmi, módszertani projektben 
voltak németországi egyetemi, főis-
kolai partnereim – például a Freibur-
gi Pedagógiai Főiskoláról, a Goethe 
Tudományegyetemről Frankfurt am 
Mainból, a Ludwigsburgi Pedagógiai 
Főiskoláról. Ma is együtt dolgozom a 
frankfurti Goethe Tudományegyetem 
Ifjúsági Irodalomkutató Intézetével bi-
zonyos irodalomkutatási feladatokon. 
Mindig kölcsönös tisztelet közepette 
és magas szintű teljesítményt felmu-
tatva működtünk együtt a német part-
nerekkel. Főiskolai, egyetemi hallgató-
inkban is ugyanilyen magatartásforma 
kialakítására törekedtünk. A hitelron-
tásunkra törekvő hang – az én tapasz-
talataim szerint – nem befolyásolja a 
szakmai alapon jól működő magyar–
német kapcsolatokat. A partnereink, 
a barátaink látják Magyarország fejlő-
dését, és csodálkoznak is, hogy rossz 
hírünket hallják. Felkészültnek kell len-
nünk, hogy el tudjuk magyarázni a dol-
gok igazi természetét. A Budapester 
Zeitung – Magyarországon élő német 
főszerkesztője révén – segíthet ebben.

BUDAPESTER ZEITUNG: 
SZUVERÉN EURÓPAI KULTÚRNEMZETKÉNT 
TISZTELJÉK MAGYARORSZÁGOT!

Lipócziné dr. Csabai Sarolta Jan Mainka főszerkesztő

„Széttörhetetlen. A német–magyar barátság dacol minden támadással.” Címlapgrafika: Theo Mainka
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2020 novemberében kezdődtek A 
revizor zártkörű próbái a Kecs-
keméti Katona József Nemzeti 
Színházban. Azóta már nemcsak a 
darab készült el, de lezajlottak a 
tévés felvételek is a Kecskeméti 
Televízió közreműködésével. Zilahy 
Tamás rendezővel beszélgettünk 
az izgalmas munkáról, aki a Pataki 
András által színpadra állított 
darab „tévésítéséért” felelt.

Csenki Csaba

– A színházi rendező kialakít egy 
sajátos világot, megfogalmaz egy 
üzenetet az adott darab rendezése 
során. Nyilván így van ez egy televí-
ziós rendezőnél is. De mi van akkor, 
ha „hozott anyagból” kell dolgozni? 
Amikor valaki más már megfogal-
mazta az üzenetet?

– Itt egy speciális helyzetről van 
szó. Mivel ez nem egy színházi közve-
títés, hanem tévéjátékot gyártunk, itt 
nem lehetséges, hogy ne nyúljak bele 
valamilyen módon a már színpadra 
állított darabba. De Pataki András-
tól kaptam egy olyan felhatalmazást, 
amit nem szoktam kapni. Nagyvonalú-
an megengedte, sőt, tulajdonképpen 
meg is kért rá, hogy hajtsam végre a 
szükséges módosításokat a cél érde-
kében. Megbeszéltük, hogy belenyú-
lok dolgokba, de nyilván az ő elkép-
zelését, művészi koncepcióját nem 
fogom keresztbe vágni és akadályoz-
ni, és nem fordítom a magam nyelvé-
re, amit ő már egyszer kitalált. Tehát 
András hozzájárulásával és nagyvona-
lú engedélyével minden jelenetet egy 
picit átrendeztem. Persze senki ne 
gondoljon valamiféle beavatkozást az 
eredeti, kész színházi előadás mene-
tébe. Az egész tulajdonképpen nem 
volt más, mint a kamerára igazítás.

– Mennyiben más feladat a szín-
padi színészek instruálása kamerák 
előtt, mint a filmszínészeké? Hogyan 
tudnak felkészülni a kamerára?

– Felkészültem erre, és az előké-
szítő időszakban egy Zoom-meeting 
során elmondtam a színészeknek az 
elvárásokat és azt, mennyire lesz más a 
munka a kamerák előtt, mik az elvárá-
saim. Akkor, ott, nem tettem nagy nép-
szerűségre szert. De nagyon érdekes, 
hogy mire ideértem Kecskemétre, és 
elkezdtünk dolgozni, minden remekül 
működött. Mert a színészek érzékeny 
lények, akik pontosan tudják a felada-
tukat. Mondani sem kell semmit, a ka-
merák közelsége, egy másfajta szolmi-
zációnak a jelenléte hajszálpontosan 

koordinálja őket. Van bennük egy mű-
szer, ami nem téved. Pontosan felmérik 
a feladat fontosságát és súlyát, ponto-
san tudják, hogy mi ebben a dologban 
nem lehetünk csak egy oldalon. Ők 
már megtették a magukét azzal, hogy 
létrehoztak egy előadást, nekik „nincs 
más dolguk”, mint abban segíteni ben-
nünket, hogy ebből egy mozgóképi 
konverzió jöjjön létre. 

– Mennyire kell/lehet belenyúlni egy 
színházi rendező által színpadra vitt 
darabba a tévéfelvétel miatt, hogy a 
jelenetek jól mutassanak a képernyőn?

– Színházat többféleképpen le-
het áttenni televízióra. Van a sima 
színházi közvetítés, és van az, ami 
speciálisan történt a három nap alatt 
Kecskeméten. Ez egy tévéjáték-felvé-
tel, mely kicsit más gondolkodást, fel-
készülést igényel. Előre felplánoztuk a 
teljes forgatókönyvet, pontosan tud-
tuk az irányokat, hogy a kamerákkal 
gördülékenyen tudjuk mozgóképpé 
alakítani. Egy tévéstáb által rögzített 
színházi közvetítés másfajta végered-
ményt hoz, bár ugyanazt a felkészü-
lést igényli. Itt mi most három hétig 

munkálkodtunk ugyanazon, egy re-
mélhetőleg gondosabb végeredmény 
reményében.

– Mennyi ideig tartott a kecskemé-
ti munka, hogyan készült rá?

– Több hétig tartott az előkészítő 
munka, majd három teljes napot vett 
igénybe a jelenetek rögzítése. Az 
előkészület alatt a dolgom elsősor-
ban az volt, hogy maximálisan felké-
szüljek az előadásból. Hogy legalább 
annyira tudjam, mint a színészek. 
Nagyon sokszor megnéztem, meg-
néztük a munkatársaimmal, megné-
zettük a kameramanokkal. Tehát úgy 
kezdtünk neki a felvételeknek, hogy 
a legjobban megvalósítsuk a célt: a 
nézők az előadás legjobb mozgóképi 
változatát kapják. Tehát, tulajdon-
képpen mi alkalmazottai voltunk 
egy már létező produktumnak, amit 
megpróbáltunk egy másik műfajjá 
konvertálni. 

– Hogyan hangolta össze a munkát 
egy – többnyire ismeretlen emberek-
ből álló – stábbal, mik okozzák ilyen-
kor a nehézségeket, hogyan lehet 
azokat orvosolni?

– Flottul ment az együttműködés, 
nagyon szeretetteljes volt a közeg, 
ami minket fogadott, és lehetővé tet-
te a teljesen olajozott és normális, na-
gyon humánus együttműködést. A he-
lyi színházi szakemberek készségesen 
segítettek, a Kecskeméti Televízióval 
való együttműködés is kiváló volt. Bár 
a filmkészítésben rengeteg időzített 
bomba van elhelyezve, mi most nem 
találtunk egyet se. Nagyon jó szájíz-
zel távoztunk a közös munka végén 
Kecskemétről.

Tévéfilm készült a Kecskeméti 
Nemzetiben Gogol klasszikusából

Nagyrészt online zajlik a 36. 
Kecskeméti Tavaszi Fesztivál

Idén is megrendezik a Kecskeméti Tavaszi Fesztivált. A 36 éves 
múltra visszatekintő esemény 2021-ben leginkább az interneten 
várja azokat, akik szórakozást keresnek, és szeretnék megismer-
ni a hírös város kulturális életét. A Kecskeméti Tavaszi Fesztivál 
március 11-től 28-ig kínál széles programválasztékot.

Kecskemét kulturális intézményei 
és alkotó közösségei idén is össze-
fogtak, hogy a megyeszékhelyen 
fellelhető összes kulturális dimen-
ziót egyetlen fesztiválba sűrítsék. A 
koronavírus-járvány ellenére márci-
usban 36. alkalommal rendezik meg 
a Kecskeméti Tavaszi Fesztivált.  

– Úgy gondoltuk, szükség van 
arra, hogy az emberi értékekről, a 
természeti értékekről élményt kap-
janak az érdeklődők. Olyan progra-
mokat állítottunk össze, amelyek 
nagyon színesek és nagyon élvezhe-
tők még online formában is, amelyek 
tükrözik, hogy mennyi kulturális 
csodája, mennyi kincse van Kecske-
métnek – nyilatkozta a Kecskeméti 
Médiacentrumnak Szappanos Bene-

dek, a Hírös Agóra Kulturális és Ifjú-
sági Központ munkatársa. 

Szappanos Benedek hangsúlyoz-
ta, bár a közművelődési intézmé-
nyek kapui zárva vannak, értékeiket 
mégis szeretnék közvetíteni az em-
berek felé. Ez az interneten keresz-
tül történik jelenleg is, a Kecskeméti 
Tavaszi Fesztivál azonban egy újabb 
remek alkalmat ad arra, hogy mind-
ezt népszerűsítsék. A szervezők 
most is törekedtek a minőségi kul-
túra bemutatására. Az érdeklődők 
online kiállításokon vehetnek részt, 
különleges internetes tárlatvezetés-
sel. De a szervezők azt is kitalálták, 
hogyan alkossanak meg egy járvá-
nyügyi korlátozásoknak megfelelő, 
kecskeméti terekre csábító játékot.

– Egy felfedező sétára invitáljuk 
a kecskemétieket, amelynek azt a 
nevet adtuk, hogy „Tavaszi szél vi-
zet áraszt”. Ez azt jelenti, hogy a 
március 15-i ünnepünkhöz kötődő-
en 12 helyszínre kell ellátogatnia 
mindenkinek, és ott megnézni az 
1848/49-es forradalomhoz és sza-
badságharchoz kötődő emlékeket, 
szobrokat, emléktáblákat – mond-
ta még az ünnep előtt Szappanos 
Benedek. 

A kulturális bemutatók és játékok 
mellett a szervezők a fiatalokra is 
gondoltak, így a Kecskemét Fringe 
sem marad el, igaz, az ifjúsági fesz-
tivál jelentős része az online térben 
zajlik.

A 36. Tavaszi Fesztivál színes 
programkínálata iránt komoly az 
érdeklődés, ezt mutatják a hivatalos 
weboldal (https://kecskemeti-tava-
szi-fesztival.hu/) látogatottsági ada-
tai is. 

 Hájas Barnabás

George Orwell egyik klasszikusát, az Állatfarmot viszi színre a 
Ciróka Bábszínház. Az osztálytermi előadások új darabjának próbái 
már elkezdődtek. A tervek szerint március végén mutatják majd be 
a hatalomról, egyenlőségről, korrupcióról és a manipulációról szóló 
regény feldolgozását. A pandémia miatti lezárások azonban kisebb 
szünetre kényszerítik az alkotókat.

Bár jelenleg a Ciróka Bábszínház kö-
zépiskolásoknak szóló osztálytermi 
előadásai is szünetelnek, március-
ban a társulat elkezdte George Or-
well Állatfarm című kisregényének 
feldolgozását. Az új, drámapeda-
gógiai foglalkozással egybekötött 
osztálytermi előadás a regényben 
megfogalmazott közösségi és erköl-
csi dilemmák felismerésére és meg-
vitatására is lehetőséget nyújt. Az 
Állatfarm című tantermi produkciót 
Vidovszky György rendezésében lát-
hatják majd a középiskolások.

– Valójában egy nagyon groteszk 
történet, ami arról szól, hogy egy 
farmon az állatok hogyan veszik át 
a gazda helyett az uralmat, hogyan 
űzik el a kizsákmányoló gazdát és 
hogyan próbálják a maguk demokrá-
ciáját kialakítani, maguknak termel-
ni. Aztán ez a forradalmi tett hogyan 
eszi meg önmagát és hogyan fordul 

egy szörnyűséges belső diktatúrává 
– nyilatkozta a darabról a Kecske-
méti Médiacentrumnak Vidovszky 
György, az előadás rendezője.

A társulat ezt a történetet sze-
retné kortalanná tenni egy tantermi 
előadásban. A darabot Horváth János 
Antal írta George Orwell klasszikusa 
alapján. A látványt pedig Mátravöl-
gyi Ákos tervezte. Az előadás esz-
köztárának és díszleteinek kiválasz-
tása most sem a véletlen műve volt.

– Természetesen mindkét díszlet-
elem folyamatosan átalakul. A hű-
tőszekrény tulajdonképpen a gazda 
házává válik, és azok a poharak, 
amiket az elején tejosztásra hasz-
nálunk, pillanatok alatt alakulnak át 
maszkokká. Megpróbáltuk nagyon 
egyszerűen megfogalmazni, hogy a 
diákok szeme láttára alakuljon át ez 
a színházi közeg – árult el kulissza-
titkokat Vidovszky György.

Megkezdődtek az Állat-
farm próbái a Cirókában

Fotó: ifj. Háry Péter

Zilahy Tamás rendező (maszkban) elmondta, szeretetteljes 
közeg fogadta a Kecskeméti Nemzetiben, ami lehetővé tette 
az olajozott együttműködést
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150 évvel ez-
előtt született 
Burdács Rezső 
járásbíró. Elemi 
iskoláinak egy 
részét és jogi 
tanulmányai t 
Kecskeméten, 
a református gimnáziumban, illetve a 
jogakadémián végezte. Diplomája át-
vétele után előbb a budapesti ítélőtáb-
lánál dolgozott, majd a kecskeméti tör-
vényszékhez nevezték ki aljegyzőnek, 
később jegyzőnek. 1902-ben lépett 
a járásbíróság szolgálatába. Néhány 
évig Cegléden, majd 1907-től 1922-
ig, nyugdíjba vonulásáig Kecskeméten 
volt járásbíró. Emellett sokirányú köz-
életi tevékenységet fejtett ki: a refor-
mátus közösség főgondnoka, a Városi 
Dalárda és a Kecskeméti Daloskerület 
ügyvezető elnöke, a Kecskeméti Ma-
gyar Bank alapítója és ügyésze volt.

100 éve, 1921. 
március 20-án 
Kecskeméten 
hunyt el Feld-
meier Ignác 
gyümölcs- és 
baromfi-keres-
kedő. A hírös 
városban szüle-
tett 1848. december 23-án. Az elemi 
iskola és a gimnázium elvégzése után 
apja mellett kezdett dolgozni, akinek 
korai halála miatt a családfenntartás 
gondja az ő vállára nehezedett. 1868-
ban üzleti kapcsolatot létesített Linek 
József cseh gyümölcs- és baromfi-ke-
reskedővel, később fokozatosan meg-
hódította Németország, Oroszország, 
Csehország, Morvaország és Szilézia 
piacait. Neki köszönhető Kecskemét 
gyümölcstermesztésének és baromfi-
tenyésztésének fellendülése, hogy kül-
földön is megismerték a magyar gyü-
mölcsfajokat. Üzletét 1905-től fiával, 
Lipóttal társulva vezette. 

Lapunk 
archívumából
A „Katona József Kör” 
megalakulása
„Hosszú, évekig tartó vajúdás után – f. 
hó 8-án végre megalakult a »Katona 
József Kör Kecskeméten.« E közműve-
lődési társulat lesz hivatva, városunk 
halhatatlan fiának kultuszát fentar-
tani és intelligencziánk úgy szellemi, 
mint társadalmi működését összponto-
sitani. [...] Örömmel üdvözöljük a kör 
megalakulását, annál is inkább, mert 
legelső sorban lapunk volt az, mely a 
Katona-kör eszméjét kezdeményezte 
és ennek érdekében már csaknem egy 
évtized óta kitartással küzdött. Ha ez 
újonnan megalakult kör kezdetben csak 
kisebb munkakört is ölel fel, megalaku-
lása mégis fényes tényezőnek mondható 
városunk kulturális életében. Épen azért 
őszintén kivánjuk, hogy e kör munkás-
ságát áldás kisérje, hogy méltó legyen a 
nagy névre, melyet zászlajára felvett.” 
 (KL, 1891. március 15.)

A volt főrabbi 
síremlékének avatása
„Az Izraelita Hitközség vasárnap d. e. 
igen nagyszámú résztvevő közönség je-
lenlétében avatta fel dr. Borsodi József 
volt főrabbi siremlékét a temetőben. 
[...] Dr. Schindler József rabbi avató 
beszédében az elhunyt főpap tanitómes-
teri és történetirói működését méltatta 
mélyen szántó fejtegetés keretében. Dr. 
Schönberger Dezső elnök a pásztor nél-
kül maradt nyájról beszélve kiemelte, 
hogy az 1650 tagú hitközség minden 
100 tagjából tiz sem került haza a né-
met pokolból. A tanitványok nevében 
Kertész Sándorné Gerő Irén emlékezett 
meg a néhai tanárról kegyeletes szavak-
kal.” 
 (KL, 1946. március 14.)

A város 
krónikáiból

Békamentés a Természetvédelem 
határok nélkül műsorán
Ilyenkor van itt az ideje a békamentő infrastruktúra karbantartá-
sának. Hogy milyenek a békák mentésére létrehozott építmények? 
Egyebek mellett kiderül ez is a Természetvédelem határok nélkül 
című vajdasági–Bács-Kiskun megyei koprodukcióban készülő 
televíziós sorozat március 20-ai számából a Kecskeméti Televízió 
műsorán, szombaton 19-órakor.  

Márciusban, az időjárás enyhülésekor 
megkezdik a kétéltűek a vonulásukat 
a telelőhelyekről a szaporodóhelyek 
felé. E vándorlás során azonban nagy 
veszélynek vannak kitéve a közleke-
dő járművek miatt. Az elgázolt pél-
dányok tömege komoly veszteséget 
jelenthet egy térség kétéltű-populá-
ciójában, ráadásul a sok állattetem 
csúszásveszélyes is az autósok számá-
ra. Békaterelőkkel és alagutakkal ezt 
jelentősen csökkenteni lehet.

A Kiskunsági Nemzeti Park Igaz-
gatóság működési területén több 
helyen is békaterelők vannak az 
utak mentén, amelyek megakadá-

lyozzák, hogy a kétéltűek feljussa-
nak az útra.  A biztonságos átke-
lésüket pedig az aszfaltba épített 
átjárók, alagutak segítik. Ezek az 
elemek az év során berakódnak ta-
lajjal, ki kell őket takarítani, hogy 
feladatukat elláthassák.

Március 11-én a Kiskunsági Nem-
zeti Park Igazgatóság munkatársai 
több helyszínen is munkához láttak, 
hogy biztonságos terelőrendszer 
várja a napokon belül útra kelő béká-
kat. Baks–Ópusztaszer, Balástya–Kis-
telek és Mórahalom–Röszke között 
végezték el a szokásos évi tisztítást 
és karbantartást.

Hasonlóan, mint a korábbi évek-
ben, a Balástyai Önkéntes Tűzoltó 
Egyesület most is készségesen segí-
tette a munkát tartálykocsival és szi-
vattyúval, így jóval egyszerűbben és 
hatékonyabban tudták kollégáink ki-
tisztítani az alagutak rácsos elemeit.

A békaátjárókat a következő fa-
jok használják: pettyes gőte, dunai 
gőte, vöröshasú unka, barna ásóbé-
ka, barna varangy, zöld varangy, zöld 
levelibéka.

***
A Természetvédelem határok nélkül március 20-ai 
adásának tartalmából: Vizes élőhelyek világnapja és 
a ludasi tó (Pannon RTV); Megmentett rétisas (KTV); 
Tisztítják a békaátjáró alagutakat (KTV); Őshonos 
gyümölcsök Szerbiában (Pannon RTV); Honfoglalás 
kori sírok Baja közelében (KTV).

KÉTHETENTE 
SZOMBATONKÉNT 

19 ÓRÁTÓL

Kisfilmeket készít a Kecskemé-
ti Televízió szakembereivel a 
„T.E.NY.É.R: Tér – Erő – Nyerő – 
Életmód – Reform” projekt, hogy 
a mozgásra buzdítsák a dél-al-
földi régió felnőtt lakosságát, 
közülük is kiemelve az idősebb 
korosztályt és a fogyatékkal 
élőket.

A koronavírus-járvány és a vele járó 
számtalan korlátozás érdekes hely-
zetet teremtett a RÖPKE Kecske-
méti Röplabda Sportegyesület által 
2019-ben elindított prevenciós célú 
egészségfejlesztési projekt számára. 
A három megyére kiterjedő kezdemé-
nyezés elemei ugyanis nem valósítha-
tók meg az előre eltervezett módon, 
miközben soha ennyire nem volt még 
szükség arra, hogy az emberek aktí-
van töltsék el idejüket a szabadban. 
Fizikálisan és pszichésen egyaránt 
rendkívül fontos, hogy – a szabályok 
betartásával! – minél többen végezze-
nek testmozgást a szabadban.

A szervezők felhívásaikban köve-
tik a rendeletben nevesített három 
mozgásformát, melyekhez Palkovits 
István mezeifutó-világbajnok, Boron-
kay Péter paratriatlonista világ- és Eu-
rópa-bajnok, valamint Tokovics Klára, 
a CédrusNet Kecskemét Gyaloglóklub 
tagja nyújtanak segítséget a készülő 
kisfilmeken keresztül.

Aki belevág, a ropkese.hu oldalon 
regisztrálhat. Javasolt mozgásformák 
és távok: nordic walking 5 km, futás 
3 km, kerékpározás 10 km. A teljesí-
tést valamelyik sportalkalmazásban 
kell rögzíteni, majd a képernyőképet 
az egyetemi.roplabda@gmail.com 
címre elküldeni. A kihívás a dél-al-

földi régió területén bárhol teljesít-
hető (arborétum, tópart, folyópart…) 
egyénileg vagy családi körben 2021. 
március 22. – július 31. között. A 
rendszeresség ajánlott, de mindenki 
maga dönti el, hogy naponta vagy he-
tente indul neki.

– A motiváció jelen helyzetben 
nem más, mint mindenkinek a saját 
maga jól felfogott érdeke: hogy ki-
mozduljon a bezártságból, lehetősé-
gei szerint rendszeres testmozgást 
végezzen, hogy testileg és lelkileg 
minél jobban vészelje át a koronaví-
rus által okozott hatásokat – mond-
ta Mészáros Adrienne, a RÖPKE SE 
elnöke. 

KISFILMEKKEL BUZDÍT MOZGÁSRA  
a Sport Prevenció és Tudatformálás projekt

Európai Szociális
Alap

Fotó: Puskás József

Palkovits István  
mezeifutó-világbajnok
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Közel öt évtizeden át gyógyította 
a betegeket. Sohasem zavarta, 
hogyha gondjaikkal, panaszaikkal 
hozzá fordultak. Azt tartotta, hogy 
a kérdezők számára minden bi-
zonnyal fontosak az adott problé-
mák, épp ezért mindig türelemmel 
végighallgatta őket. Akkor is így 
tett, ha végül csak annyit mon-
dott, hogy ezzel nem kell tovább 
foglalkozni, mert nem lesz belőle 
semmi baj, és akkor is, amikor 
azután el kellett indítani valami-
lyen irányban a pácienst. Egykori 
betegei ma is szívesen megszólít-
ják, nagy bizalommal osztják meg 
vele örömeiket, bánatukat.  

– Szakmai munkáját, a gyógyítást mi-
kor fejezte be?

– 1996-ban, amikor a nyugdíjkorha-
tárt elértem, papíron nyugállományba 
mentem, de folytattam a munkámat, 
azaz a gyakorlatban mindez semmilyen 
változást jelentett. Bő két évvel később 
viszont a praxisomat az egyik fiatal 
kollégámnak, dr. Gaszner Andrásnak 
átadtam, ugyanakkor a gyógyító tevé-
kenységet nem hagytam abba: 600 kár-
tyát megtartottam és mint vállalkozó 
orvos dolgoztam tovább. Körülbelül 8 
évig tartott ez az időszak, azután eze-
ket a betegeimet is másra, Kellermann 
főorvos úrra bíztam, és a következő két 
évben mellette – immár mint helyettes 
orvos – hetente két rendelést még vit-
tem; 2010-ben pedig teljes mértékben 
befejeztem a háziorvoslást. Hosszú 
folyamat volt tehát, de úgy gondolom, 
jó, hogy így történt. Azzal, hogy foko-
zatosan léptem ki, sem érzelmileg, sem 
fizikailag nem viselt meg a váltás. Nem 
éreztem úgy, hogy talán túl korán vagy 
túl később hagytam abba. Ez az átme-
neti időszak egyébként azért is szeren-
csés volt, mert ezekben az években az 
itthoni feladatokból többet kellett vál-
lalnom, a teljes praxis mellett erre sem 
elég erőm, sem időm nem lett volna. 
Nem volt hiányérzetem – ma sincs –, 
de az is igaz, hogy épp mostanában, éj-
szakai álmaimban többször is rendelek, 
betegekkel foglalkozok; úgy látszik, 
tudat alatt nem tudja abbahagyni az 
ember.

– Közel ötven év után vált meg a be-
tegeitől. Nem hiányolták, hiányolják? 

– Azt nem mondanám, hogy telefo-
non vagy személyesen soha nem ke-
restek, de elfogadták a döntésemet, 
és egészségügyi problémáikkal már 
az utódomat keresték meg. Persze, 
amikor jártomban-keltemben – főleg a 

piacon – találkozom velük, akkor gyak-
ran megállítanak, megszólítanak és ta-
nácsot kérnek tőlem. Akadnak köztük 
olyanok is, akiket harminc-negyven év-
vel ezelőtt kezeltem. Jóleső érzés, hogy 
most is megtisztelnek a bizalmukkal.

– Nyugdíjba vonulása óta tart-
ja még a kapcsolatot egykori 
orvoskollégáival?

– Aktív éveimben sokukkal szoros 
közelségbe kerültem. Nemcsak a hoz-
zám hasonlóan háziorvosként praktizá-
lókkal, hanem a megyei kórházban dol-
gozókkal is. Annak idején úgy jöttem 
Kecskemétre, hogy móri főorvosom 
intelmét megfogadva személyesen is 
felkerestem az osztályvezetőket, be-
mutatkoztam és kértem a segítségüket 
a munkámhoz. Később is gyakran jár-
tam a kórházban: ha egy betegem vala-
mi miatt ottani ápolásra szorult, akkor 
én elmentem az őt kezelő orvoshoz, és 
átbeszéltük az adott esetet. Különösen 
Biliczky Ferenc főorvos úrral volt jó a 
kapcsolatom, kölcsönösen tiszteltük 
egymást. Sajnos, az idő rohan, az egy-
kori kollégák közül már sokan nincse-
nek köztünk – Pánczél Gyulát is nemrég 

vesztettük el –, így kevesekkel tartom 
már csak a közelebbi viszonyt. Zentai 
György háziorvossal már évtizedek óta 
barátok vagyunk – még sorozóorvos 
korunkban jöttünk össze –, feleségeink 
is jól kijönnek egymással, velük és még 
két házaspárral mindmáig összejárunk. 

– Régi diáktársaival szokott-e 
találkozni?

– Egy uradalmi majorságban műkö-
dő, úgynevezett külterületi általános is-
kolába jártam. Ketten voltunk nyolcadi-
kosok, egykori egyetlen diáktársammal 
a legutóbbi évfordulós találkozónkon is 
büszkén hangoztattuk: a mi osztályunk 
teljes létszámban megjelent. Gimnazis-
ta barátaim közül többen már elhuny-
tak, kettejükkel azonban még tartom a 
kapcsolatot. Sajnos, az egyetemi társak 
esetében is hasonló a helyzet; már csak 
heten vagyunk életben a csoportunk-
ból, az utóbbi időben – a koronaví-
rus-járvány előtt – évente találkoztunk.

– Családi élete hogyan alakult?
– Feleségemet még szülőhelyemen, 

Mélykúton ismertem meg, egy húsvéti 
bálban találkoztunk először. 1963-ban 
házasodtunk össze, és mindmáig egy-

más támaszai vagyunk. Katalin laborasz-
szisztens volt, később, amikor vállalko-
zó orvos lettem, a könyvelésben nekem 
is besegített. Két gyermekünk szüle-
tett. Mariann orvosegyetemet végzett, 
férjével Kanadába, Torontóba költözött 
és ott családorvosként praktizált. Saj-
nos 2011-ben, nagyon fiatalon, alig 47 
évesen, súlyos betegségben elhunyt. 
Fiunk, Zoli informatikus, családjával 
Budapesten él. Gyermekeire – három 
unokánkra – mi is büszkén tekintünk, 
mindig öröm velük lenni. Korábban 
havi rendszerességgel találkoztunk, 
most a vírus miatt sűrűbben beszélünk, 
de csak telefonon.

– Mivel telnek a napjai?
– Természetesen itthon, a ház körül 

is adódnak feladatok, illetve a közeli 
kisboltba és a piacra is rendszerint én 
megyek el bevásárolni. Emellett sokat 
olvasok, rejtvényt fejtek, feleségemmel 
közösen rádiót hallgatunk, tévét né-
zünk. A mi mindennapi teendőinkben 
a járvány nem okozott különösebben 
nagy változást, csak a barátainkkal és 
a szeretteinkkel való találkozásaink rit-
kultak meg.

– Van-e olyan hobbija, amire szíve-
sen fordít időt?

– Szeretem a szép tamburaszót. Már 
gyerekkoromban megtetszett ennek a 
hangszernek a hangja, általános isko-
lás osztálytársam édesapját többször 
is hallottam tanyasi bálokon játszani. 
A 75. születésnapomra a gyerekektől 
kaptam egy tamburát, azóta a magam 
szórakoztatására hébe-hóba pengetem.

Régebben a foci is vonzott; a Kecske-
méti Dózsa csapatának igazolt játéko-
sa voltam. Az orvosegyetem évfolyami 
válogatottjába is beválasztottak, de az-
után a tanulás fontosabb volt, mint az 
edzés. A sport szeretete persze meg-
maradt, szívesen megnézek a tévében 
egy-egy jó meccset.

–  Ha visszatekint, milyennek látja 
az elmúlt szűk nyolc és fél évtizedet?

– Fiatalon körzeti orvosként, házior-
vosként képzeltem el az életemet, és 
azután amit nagyon akartam, azt el is 
értem. Azt csináltam egész életemben, 
amit szerettem. Mindig örömöt jelen-
tett a munka, épp ezért elégedetten 
tekintek vissza az elmúlt évtizedekre.

 Varga Géza

NÉVJEGY
Dr. Zágoni Miklós nyugdíjas háziorvos 
Mélykúton született 1936. november 
6-án. Általános iskoláit szülőhelyén, a 
Dózsamajori Általános Iskolában végez-
te. Ezt követően, 1952-től Kecskeméten, 
a Katona József Gimnáziumban tanult 
tovább. Sikeres érettségije után tanulmá-
nyait a Budapesti Orvostudományi Egye-
temen folytatta, diplomáját 1962-ben sze-
rezte meg. A következő években Móron, a 
Járási Kórház Belgyógyászati Osztályán 
dolgozott. 1969 óta Kecskeméten él. 
2010-ig, nyugdíjba meneteléig előbb a 
Hunyadivárosi, majd a Rákóczi úti, végül 
a Piaristák téri körzeti orvosi rendelőben 
mint háziorvos praktizált. A hírös város 
első olyan körzeti orvosa volt, aki belgyó-
gyász szakvizsgával is rendelkezett. Lel-
kiismeretes gyógyító munkája, fokozott 
segítőkészsége és tapintatos bánásmód-
ja miatt betegei szerették és tisztelték, 
mindig bizalommal voltak iránta. Kiváló 
kapcsolatokat ápolt orvoskollégáival, a 
háziorvosokkal és a megyei kórház dok-
toraival egyaránt. A szövődményes influ-
enzaesetek utókezelése címmel dr. Honti 
Géza belgyógyász főorvossal közösen írt 
tanulmánya – amely 1972 októberében, 
a XII. Bács-Kiskun Megyei Orvosnapokon 
hangzott el – írásban is megjelent. A Ma-
gyar Orvosi Kamara tagja; az érdek-kép-
viseleti köztestület területi, kecskeméti 
szervezetének alapításában, a háziorvo-
sok képviseletében, aktívan részt vett, a 
helyi szakmai közösségnek napjainkban 
is tagja. Magas színvonalú munkáját az 
elmúlt évtizedekben számos elismeréssel 
jutalmazták, a Kiváló Munkáért oklevelet 
két ízben, 1982-ben és 1986-ban, a Kecs-
kemét Városért Egészségügyi Díjat 1994-
ben, aranydiplomáját 2012. október 13-
án Budapesten, a SOTE-n vehette át.

A jubileumi díszoklevél, az aranydiploma 
átvételekor, 2012-ben

DR. ZÁGONI MIKLÓS

MI 
VAN 
VELE?

Közéleti személyiségek, akikről régen hallottunk…

Dr. Béllei Lajos háziorvossal, a Kecskemét 
Városért Egészségügyi Díj átadásakor

Szerettei 
körében

Egy fiatal hiúzpár érkezett a 
Kecskeméti Vadaskertbe. Az 
állatok már megszokták az új 
helyüket, kíváncsiak és nagyon 
jó fejek. Mindemellett újszü-
löttekkel is gyarapodott az 
állatkert nagy családja, már 
ki-kikukucskál a kiskenguru 
anyja erszényéből.

Egy hiúzpár költözött a Kecskeméti 
Vadaskertbe, de beindult a szokásos 
tavaszi bébibumm is. Nemrég szüle-
tett egy kiskenguru, amely már néha 
ki-kikukucskál anyja erszényéből. 
Rajtuk kívül még számos kisállattal 
találkozhatunk majd a nyitáskor.

Tokovics Tamás igazgató azt is 
megsúgta, hogy újabb fajjal fogják 
színesíteni a palettát, hogy mivel, 
azt egyelőre még nem árulták el. Az 
azonban biztos, hogy érkezésükkor 
ki fog akadni a cukiságmérő.

Új lakók a Kecskeméti Vadaskertben

TOVÁBBI KÉPEK!

KECSKEMÉTI  
MÉDIACENTRUM  

SZERKESZTŐ-ÚJSÁGÍRÓ 
KOLLÉGÁT KERES!

Az önéletrajzokat és a motivációs leveleket  
a pozíció feltüntetésével a ktv@kecskemetitv.hu  

e-mail-címre várjuk.

ÁLLÁSHIRDETÉS

ELVÁRÁSAINK:
–  kiváló fogalmazókészség és 

helyesírási jártasság, érdeklődés a 
helyi-közéleti témákkal kapcsolatban

–  kommunikatív, magabiztos 
személyiség

– fiatalos, kreatív látásmód
– önálló munkavégzés

ELŐNYT JELENT:
–  kommunikációs területen szerzett 

tapasztalat
– nyelvtudás, jogosítvány

–  újságírói, szerkesztői vagy blogolási 
tapasztalat

– fotózási ismeretek

AMIT KÍNÁLUNK:
– azonnali munkakezdés
–  mozgalmas, változatos,  kreatív 

munkakör
– szakmai fejlődési lehetőség
–  változó munkarend (időnként esti/

hétvégi munka)
– belvárosi munkavégzés
– jó szerkesztőségi csapat

Online, print és televíziós újságíró-szerkesztő kollégát 
keresünk a Kecskeméti Médiacentrum csapatába. 
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A legifjabb  
kecskemétiek

Réczi Benett László 
(édesanyja neve: Varga 
Kitti) Kiskunfélegyháza, 
Sebestyén Róza (Szivós 
Erika) Szabadszállás, 

Darányi Luca (Rideg Anita) Ladánybene, 
Berényi Patrik (Csővári Szilvia) Kiskőrös, 
Erdős Zsombor (Bajnóczi Mónika) 
Bugacpusztaháza, Kispéter Máté (Nagy 
Nikolett) Kiskunfélegyháza, Egervári 
Szófia (Fekete Fanny) Nagykőrös, 
Lehoczki Tímea (Kovács Ágota) 
Orgovány, Darabos Csaba (Tóth Adrienn) 
Tiszakécske, Szőrös Hanna (Mizsei 
Diána) Kunbaracs, Kósa Ákos (Pozsonyi 
Nóra) Kecskemét, Nagy Alex (Bognár 
Erika) Kecskemét, Ajtai Lilien (Lakatos 
Melinda) Kiskunfélegyháza, Hajdu Ferenc 
(Kapocs Erika) Soltszentimre, Béres 
Abigél (Mészáros Adrienn) Kecskemét, 
Loboda Dóra (Kósa Szilvia) Jakabszállás, 
Schnecmann Zsolt (Tóth-Laczkó 
Mónika) Ágasegyháza, Völgyi Kamilla 
(Palotai Lilla) Nagykőrös, Mitró Maja 
(Selmeci Brigitta Ildikó) Kunszentmiklós, 
Sivák Ferenc Mátyás (Schnábel Anikó) 
Kecskemét, Szeleczki Attila István (Tímár 
Dóra) Kecskemét, Galamb Hanna 
Boglárka (Kőszegi Anita) Kecskemét, 
Toma Barbara (Hajagos Vivien) 
Kecskemét, Zubek Nia Renáta (Hajagos 
Renáta) Kecskemét, Kovács Bence 
(Baracskai Anita) Kerekegyháza, 
Várszegi Zoé Csilla (Várszegi Döniz) 
Kecskemét, Czapek Olivér Márk (Czapek 
Júlia) Tiszaalpár, Virág Bence (Kazi 
Szilvia) Kecskemét, Rupa Rudolf Vító 
(Farkas Natali) Kunszentmiklós, Kanalas 
Róbert (Czingel Anikó) Kerekegyháza, 
Berki Eliza (Sebők Vivien) Kecskemét, 
Szíjártó Natasa Cintia (Pekelniczki 
Nikoletta) Soltszentimre, Kalmár Alíz 
(Kéri Anita) Kerekegyháza, Sebestyén 
Koppány Gábor (Czibolya Katalin Diana) 
Fülöpjakab, Kollár Máté (Palotai Barbara) 
Lajosmizse, Fekete Márk (Gattyán Szilvia 
Klára) Ballószög, Vidéki Zsombor (Szűcs 
Krisztina) Kiskunfélegyháza, Szabó 
Korina (Nyakas Linda) Kecskemét, Tonté 
Rajmund (Baranyi Erika) Kecskemét, 

Tonté Zoltán (Baranyi Erika) Kecskemét, 
Báder Patrícia (Vezsenyi Tímea) 
Tiszaalpár, Báder Amira (Vezsenyi 
Tímea) Tiszaalpár, Kovács Dorka (Antal 
Mariann Éva) Bugac, Farkas Ábel 
(Németh Melinda) Orgovány, Albrecht 
Anna (Albrecht Linda) Kiskunfélegyháza, 
Tolna Rebeka (Volentér Andrea) 
Kiskunfélegyháza, Horváth Robertó 
Brendon (Horváth Karolina Mária) 
Kecskemét, Fülöp Bence (Fülöp Nikolett) 
Helvécia, Paulovics Rahim István 
(Paulovics Szilvia Dorina) Tass, Bálint 
Bence (Keller Hajnalka Rozália) 
Felsőlajos, Karádi István Krisztián (Bari 
Nikoletta Ildikó) Kecskemét, Cseri Emese 
(Tóth Anita) Bugac, Horváth Zente (Varga 
Szilvia) Kecskemét, Vaska-Pothar Abigél 
(Szabó Tünde) Bugac, Szabó Léna 
(Kocsis Orsolya) Bugac, Máté Zalán 
Sándor (Hunyadi Alexandra) Tiszakécske, 
Urbán Marcell (Falusi Dóra) Kecskemét, 
Kostyó Marcell (Rácz Barbara) 
Kecskemét, Jusztin Dominik Attila (Virág 
Mónika) Kecskemét, Nyíri Gergő Ákos 
(Juhász Gréta Alexandra) Kecskemét, 
Baksa Máté (Varga Nikoletta) 
Kiskunfélegyháza, Koronics Izabella 
(Hajdu Henrietta) Kecskemét, Turcsányi 
Viktor (Szatmári Evelin) Kecskemét, Vér 
Attila János (Hajagos Mária) Kecskemét, 
Szarka Benett (Szarka Ibolya) Várpalota, 
Tóth Ábel (Tóth Kitti Nikolett) Bugac, 
Török Dorottya (Tercsi Erika Zsuzsanna) 
Lakitelek, Nagy Liza (Csontos Gitta) 
Kiskunfélegyháza, Magó Marcell Nimród 
(Horváth Viktória) Kecskemét. 

Halottaink
Buka György 1944. 
(Medgyesegyháza), Szabó 
Ilona 1952. (Kecskemét), 
Szűcs Sándor Benedekné 
Kucsár Ilona Anna 1950. 
(Kecskemét), Kócsó Gábor 

János 1954. (Hetényegyháza), Bálint 
Lászlóné Babos Ibolya Ilona 1929. 
(Budapest 09), Magony Jánosné Sipos 
Irén 1933. (Kecskemét), Balogh Lászlóné 
Kőszegi Katalin 1939. (Dunapataj), 
Duráncsik István 1948. (Izsák), Kollár 
Zsigmond 1937. (Szabadszállás), Faragó 
Béla 1941. (Jakabszállás), Németh Imre 
1947. (Lajosmizse), Török Ferencné 

1928. (Budapest 09), Kozári Imre 1936. 
(Fülöpszállás), Budai Pál 1931. 
(Orgovány), Kovács László 1928. 
(Szabadszállás), Sárga Béláné Gubacsi 
Mária 1937. (Izsák), Mészáros István 
1932. (Lajosmizse), Pacskó Ferencné 
Polgár Gizella 1929. (Lengyeltóti), 
Terenyi István Dezső 1949. 
(Ladánybene), Hürkecz Lászlóné Agárdi 
Éva 1939. (Kiskunfélegyháza), Söröli 
László 1943. (Kecskemét), Borsos Lajos 
1934. (Nádudvar), Sándor Gyula Zsolt 
1947. (Kecskemét), Dr. Kovalcsikné dr. 
Kalmár Éva Piroska 1945. (Fürnitz), 
Tarjányi Lászlóné Görög Mária 1943. 
(Kiskunfélegyháza), Amrein Jánosné 
Orosz Margit Mária 1947. ( Kecskemét), 
Szeitert Péter Ferencné Császi Margit 
1937. (Bócsa), Farkas József Sándor 
1971. (Kiskunfélegyháza), Krizsán 
Imréné Tóth Göbölös Ilona 1929. 
(Orgovány), Kökényné Módi Anikó 1961. 
(Tolna), Szabó Zoltán 1953. (Kecskemét), 
Kislőrincz Elekné Berényi Magdolna 
1951. (Ladánybene), Szilvásy Jánosné 
Berente Irén 1940. (Kecskemét), Kántor 
Terézia Julianna 1931. (Kecskemét), 
Csernus Ágnes 1958. (Kecskemét), 
Nagy Imréné Bende Margit 1937. 
(Fülöpszállás), Fogarasi Zoltánné Varga 
Zsuzsanna Sára 1929. (Kecskemét), 
Áipli Józsefné Zrínyi Borbála 1930. 
(Peszéradacs), Bekő Lászlóné Pálfy Éva 
Zsuzsanna 1963. (Budapest 04), Oláh 
Györgyné Zincsenko Vera Mihajlovna 
1926. (Leningrád), Oláh István 1932. 
(Hajdúböszörmény), Szabó János 1977. 
(Szabadszállás), Dudvai Gyula 1955. 
(Kecskemét), Forró Árpádné Nagy Anna 
1934. (Zsédeny), Pancza István 1952. 
(Kecskemét), Fazekas Istvánné Jambrik 
Anna 1938. (Kecskemét), Hegedűs 
Ferenc 1947. (Kecskemét), Orbánné 
Almási Erzsébet Mária 1951. 
(Kecskemét), Kökény Zoltán Józsefné 
Földházi Anna 1938. (Kecskemét). 

Házasságot 
kötöttek
Sztantics Tibor és Párizs 
Katalin Vivien, Szerecz 

Bálint Lajos és Markó Lilla, Borbély 
János Imre és Burda Anasztázia, Somodi 
Mihály Tamás és Tóth Adél, Bodó László 
Róbert és Molnár Csilla, Antal Zsolt és 
Móna Angelika, Molnár István és Virág 
Ildikó, Benedek Richárd és Kiszel Judit, 
Kistamás Zsolt és Benke Annamária, 
Farkas Viktor és Csáki Brigitta, Gulyás 
Dávid és Balla Éva. 
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2. LEGNA−
GYOBB 
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ÜT
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SUGÁR 
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VEZÉNY−
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ÍRNI 
KEZD!

TÁRCA 
NÉLKÜLI 
MINISZ−

TER, 
RÖV.

MUNKÁL−
KODIK A 
KERTBEN

ÜNNEPI 
FÉRFI−

ÖLTÖNY

Függ. 
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LIED, CID, 
MEDEK, 

BIGE
PROGRA−

MOK A 
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O
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KISEBB 
ÁLLAMA

KECEL 
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RÉGI NÉ−
PI JÁTÉK

1/2 LAMÉ!

EL ...; 
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HÕS

NÉMA 
DÁMA!

SOKAT 
JÁR−KEL, 
FUTKOS

MAGAD

FURCSÁN 
OSTOBA, 
ZAGYVA

HÍMNÕS

COSINUS

GYÓGY−
HATÁSÚ 
GOMBA

KOCSI

JOGKÖR, 
KOMPE−
TENCIA

RÓMAI 2

ÉSZAK

NIGEL 
FARAGE 
PÁRTJA

MOTTÓ

PROFES−
SIONAL 
DARTS 

CORPO−
RATION

CIGIVÉG

CSELLÓ−
VIRTUÓZ 
(PABLO)

REPCE 
RÉSZE!

OLAJ−
NÖVÉNY

ELÕTAG: 
ÖN

SZOPRÁN 
(ANNA)

NOMEN 
NESCIO, 

RÖV.

... 
ERASMUS

HÍM 
SERTÉS

PEMZLI

NYOLC−
LÁBÚ 
ÁLLAT

GERINC−
VÉGEK!
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MÛVEK

USZÁLY, 
KÍSÉRET

KÉN

PORCIÓ

.../DC; 
ROCK−

ZENEKAR

EAST

PÁROS 
JÁTÉK!

EPER−
DZSEM Í T

Keresztrejtvényünk megfejtői között kisorsolunk 
két darab dekoratív kerámiabögrét.

A nyertesek nevét a következő lapszámban közöljük. 

A megfejtéseket postacím feltüntetésével március 
28-ig várjuk a jatek@hiros.hu e-mail-címre vagy 
postán a Kecskeméti Televízió címére:  
6000 Kecskemét, Szabadság tér 2.
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TAVASZI KECSKEMÉTI FELFEDEZŐ SÉTA
A nyertes –  

Török Erzsébet (6044 Kecskemét, Huszka L. utca…) – 

Hírös históriák magazincsomagot nyert.

Kérjük a nyertest, hogy a 76/570-440-es telefonszámon 
vagy a jatek@hiros.hu e-mail-címen egyeztesse  

postacímét a nyereményátvételhez!
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TISZTELT ADÓZÓINK!
Az egyes adótörvények módosításáról szóló 2020. 
évi CXVIII. törvény rendelkezéseinek hatályba-
lépését követően – 2021. január 1-jétől – a gép-
járműadóval kapcsolatos teljes körű hatósági ügyintézést az 
állami adóhatóság (NAV) látja el.

A 2021. január 1-jétől kezdődő 
időszakra a NAV határozata 
szerint előírt gépjárműadót az 
állami adó- és vámhatóság 
számlájára kell megfizetni, 
2021. április 15-éig.

Kérjük, vizsgálják felül a gépjár-
műadó átutalási megbízásaikat 
és a 2021. január 1-jétől kez-
dődő adózási időszakra már ne 
utaljanak, ne fizessenek gép-
járműadót az önkormányzat 
gépjárműadó számlájára.

Felhívjuk figyelmüket, hogy az 
önkormányzat gépjárműadó 
számlájára tévesen befizetett 
adót csak az adózó külön ké-
relmére lehet visszautalni vagy 
átvezetni más adószámlára. A 
tévesen befizetett összeget az 
önkormányzati adóhatóság nem 
jogosult hivatalból, a hatáskör 
változására tekintettel a NAV felé 
továbbutalni.

Kérjük, hogy a 2021. január 
1-jétől kezdődő adózási idő-
szakra gépjárműadó tekinteté-
ben kérdéseikkel az állami adó-
hatósághoz forduljanak!

Nemzeti Adó- és Vámhivatal 
Bács-Kiskun Megyei Adó-  

és Vámigazgatósága
Cím: 6000 Kecskemét,  

Kurucz krt. 16. 
Telefonszám:  

+36 (76) 512-600   
NAV-infóvonal: 1819 

Fax:+36 (76) 481-085
https://www.nav.gov.hu

A 2021. január 1-jét megelőző 
időszakra megállapított (megál-
lapítandó) gépjárműadó-kötele-
zettség tekintetében továbbra is 
az önkormányzati adóhatóság 
jár el.

Kecskemét, 2021. február 15.
dr. Mayer Endre jegyző

TISZTELT GÉPJÁRMŰ-TULAJDONOSOK,
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RANGOS ÚSZÓVERSENYEKEN  
szerepeltek a sportiskola úszói
Januárban a Kecskeméti Fürdőben rendeztük meg a hagyományos 
Aranyhomok Kupa nemzetközi úszóversenyt, amelyen 33 csapat 
indult, majd március elején Hódmezővásárhely rendezte meg a 
Tavaszváró Úszóversenyt, amelyen 31 egyesület vett részt – tájé-
koztatott Poczó Elemér, a Kecskeméti Sportiskola úszószakosztá-
lyának a vezetője.

A kecskeméti versenyen 703 versenyző indult, 
közöttük a sportiskola 51 fiatalja állt rajtkőre.

Poczó Elemér értékelése szerint a fiatalok ki-
emelkedő teljesítményt nyújtottak, nemcsak az 
egyéni csúcsok, hanem az érmek számát tekint-
ve is. 

A KESI úszói 9 érmet nyertek (2 arany, 4 ezüst, 
3 bronz), és ezzel a KESI az egyesületek közti 
pontversenyben 12. helyen zárt. A csapat leg-
eredményesebb versenyzője Gajári Léna volt, aki 
2 aranyérmet nyert.

A Kecskeméti Sportiskola érmet nyert ver-
senyzői: Gajári Léna 50 m hát 1., 100 m hát 
1., Gróf Csaba 50 m mell 2., 50 m pillangó 2., 
Kovács Nóra 100 m mell 2., Pintér Dorina 50 m 
gyors 2., Kubicsek Kornél 100 m hát 3., 200 m 
hát 3., Dudás Mihály 50 m gyors 3. helyezést 
ért el.

Pontszerző helyen végeztek: Puruczki László, 
Kószó Botond, Schnábel Krisztián, Szabó Letti, 
Demjén Villő, Kis Izabella, Farkas Flóra, Balla 

Bercel, Bakos Bori Janka, 
Karsai Gabriella és Kubicsek 
Csenge.

A március elején, Hód-
mezővásárhelyen rendezett 
versenyen 454 versenyző in-
dult, közöttük a Kecskeméti 
Sportiskola 32 úszója.

Poczó Elemér hangsú-
lyozta: a sportiskola növen-
dékei jó teljesítményt nyúj-
tottak, mert 20 érmet – 8 
aranyat, 8 ezüstöt, 4 bron-
zot – nyertek. A KESI leg-
eredményesebb versenyző-
je ezen a versenyen is Gajári 

Léna volt, aki 5 szám eredményhirdetésekor is 
felállhatott a dobogóra.

A Kecskeméti Sportiskola érmet nyert ver-
senyzői: Gajári Léna (100 m hát 1., 50 m hát 1., 
100 m gyors 2., 50 m mell 2., 50 m gyors 2.), Gróf 
Csaba (50 m gyors 1., 100 m pillangó 2., 100 m 
gyors 2., 50 m mell 2.) Dudás Mihály (100 m hát 
1., 50 m hát 1., 50 m gyors 3.) Pintér Dorina (50 
m gyors 1., 50 m mell 2., 50 m hát 3.) Kovács 
Nóra (100 m mell 1., 100 m gyors 3.) Meleg And-
rás (50 m mell 1.) Schnábel Krisztián (100 m hát 
2.), Farkas Flóra (50 m hát 3.).

Pontszerző helyen végeztek: Puruczki Lász-
ló, Berényi Imola, Radics Milán, Molnár Endre, 
Koncz Mirjam, Kubicsek Kornél, Farkas Flóra, Ba-
kos Bori Janka, Karsai Gabriella, Székely Levente, 
Müller Ármin, Vágó Ármin, Bognár Bálint, Palla 
Léna, Demjén Villő, Szilvási-Hazag Víta, Pozder-
ka Luca, Varga Vanda.

Felkészítő edzők: Poczó Elemér, Tóth Dániel, 
Lukács Norbert, Várnagy Kinga és Nagy Nikolett.

Az akadémia juniorcsapata is  
AZ ORSZÁG LEGJOBBJAI KÖZÖTT
A Mercedes-Benz Gyár 
Nemzeti Kosárlabda Aka-
démia kadettcsapata után 
a juniorcsapat is bejutott 
az ország legjobb nyolc 
gárdája közé, ahol három 
győzelemmel kezdte a 
rájátszást. Az U18-as kor-
osztály csapatát Ivkovic 
Stojan, az Európa-bajnok-
ságra kijutott magyar férfi 
kosárlabda-válogatott 
szövetségi kapitánya 
készíti fel segítőivel, 
Dusan Markoviccsal és 
Hegedűs Gergellyel.

A juniorcsapatból hárman: 
Ivkovic Milán, Cserkó 
András és Tóth Barna ka-
pott meghívót a korosztályos válogatottba. 
Közülük Ivkovic Milán a Duna Aszfalt-DTKH 
Kecskemét NB I/A osztályos csapatában is 
bemutatkozott.

A legjobb négy között fejezte be az alap-
szakaszt az akadémia U18-as csapata a junior 
bajnokság kiemelt csoportjában. A csapat ja-
nuár utolsó hetében három mérkőzését meg-
nyerte, ezzel harcolta ki a továbbjutást.

Az alapszakaszban olyan kiemelkedő klu-
bok csapatait előzték meg a kecskeméti fiata-
lok, mint az Alba Fehérvár, a Zalaegerszeg és 
az Atomerőmű.

A kiemeltek között is jól kezdte a szerep-
lést a csapat, mert a Vasas elleni győzelem 
után a Kaposvár elleni kettős győzelemmel 
folytatta a rájátszást. A csapat így egyenesen 
menetel az országos döntő felé.

Ivkovic Stojan szövetségi kapitányként is 
régóta segíti az akadémia munkáját, intézi 
külkapcsolatait, de az idei szezonban a napi 
életébe is bekapcsolódott, elvállalta a junior-
csapat felkészítését.

– Az akadémia alapításától kezdve tá-
mogatom és figyelem az ott folyó mun-
kát. Eddig nem volt arra időm, hogy 
komolyabban részt vegyek a szakmai 

képzésben. A hazai felnőtt kosárlabda-után-
pótlás problémáit látva kíváncsi voltam, hogy 
hogyan áll a magyar utánpótlás, miért késik 
egy-két évvel a magyar fiatalok beérése. 
Ezekre a kérdésekre keresem a választ, ezért 
úgy döntöttem, hogy nem mások elmon-
dása alapján szeretnék megoldást találni a 
problémákra, hanem a saját tapasztalataim 
alapján keresem meg a válaszokat, ezért 
vállaltam el az akadémia U18-as csapatának 
a felkészítését. A munka a fiatalokkal nehe-
zebb és sokkal összetettebb feladat, mint 
a felnőttekkel. Az akadémia elvei és én is a 
sportolók sokoldalú képzését, élsportolóvá 
válásukat és nem az eredményeket tartom 
szem előtt. Természetesen a játékosok fej-
lődésével az eredmények is javulnak. Fontos, 
hogy megkapják az utánpótlásképzésben 
a szakmai alapokat, a fizikai felkészítést és 
az akadémia végzőseiként belekóstoljanak a 
felnőtt elvárásokba, mert ez mutatja meg az 
alkalmasságukat és biztosíthatja az átmene-
tet számukra az élsport felé.

Sikeres tárgyalásokat követően a 
KTE Labdarúgó Akadémia együtt-
működési megállapodást kötött 
Magyarország legnépszerűbb 
klubjával, a 31-szeres bajnok, 
illetve 23-szoros kupagyőztes Fe-
rencvárosi TC-vel. A közös munka 
felnőtt és utánpótlás szinten is 
gyümölcsöző lehet mindkét klub 
számára.

Az együttműködési megállapodást már-
cius 6-án írták alá a felek, ami egyben 
szimbolikus is volt, hiszen az FTC – KTE 
LA U15-ös és U14-es bajnoki mérkőzé-
seket követően került erre sor a Népli-
geti Sportcentrumban. A Ferencvárost 
Kiss Baranyi Sándor utánpótlás szakmai 
vezető, Palásthy Norbert akadémia igaz-
gató és Szűcs Mihály társadalmi kapcso-
latokért felelős vezető képviselte, míg 
a KTE-t dr. Filus Andor ügyvezető, Tóth 
Ákos sportigazgató, illetve Czéh László 
klubigazgató.

Az együttműködés célja a közös gon-
dolkodás, illetve közös munka mindkét 
fél részéről, mely szintről szintre építke-
ző fejlődési pályát biztosít a fiatal labda-
rúgók számára. A két klub rendszeresen 
játszik majd U12–U17-es korosztályig 
edzőmeccseket, minden félévben kö-
zös edzésekre, szakmai konzultációra 
kerülne sor, illetve kölcsönösen, érté-
kelésekkel együtt ajánlanak majd egy-
másnak játékosokat is. A több területet 
is lefedő együttműködés részét képezi 
az is, hogy csapataink részt vehetnek az 
FTC által szervezett nemzetközi torná-
kon is. A játékosmozgás biztosított lesz 
a két klub között, ami felnőtt és után-
pótlás szintre is kiterjed majd.

Dr. Filus Andor (a KTE LA ügyvezető-
je): – Több érv is amellett szólt, hogy 
a Ferencvárossal alakítsunk ki egy szo-
ros kapcsolatot és együttműködést. 
A Fradit senkinek sem kell bemutatni, 

számunkra pedig fontos volt, hogy az 
új utánpótlás struktúrában egy erős 
A-szintű kiemelt akadémiával tudjunk 
partneri viszonyt kialakítani, hogy 
B-szintű klubként megvalósítsuk a felfe-
lé áramoltatás útját is. A célunk az, hogy 
az MLSZ által létrehozott piramisrend-
szert végig tudjuk vinni Kecskeméten, 
illetve Bács-Kiskun megye régiójában 
minél magasabb szakmai szinten, mi-
nél jobb perspektívát kínálva a fiatal 
labdarúgóknak. Eddig is folyamatosan 
kerestük a kapcsolatokat, előrehala-
dott tárgyalások zajlanak a C-szintű 
klubokkal, illetve további kecskeméti és 
megyei egyesületekkel. A régiónkba és 
megyénkbe tartozó kluboknak is vonzó 
lehet, hogy akár a Ferencvárosig is eljut-
hatnak azok a gyerekek, akik náluk rúg-
tak például először labdába. Szeretnénk 
egy erős kecskeméti labdarúgást felnőtt 
és utánpótlás szinten is, ehhez továbbra 
is fontosnak tartjuk, hogy egy hajóban 
evezzünk, magunk részéről ezért to-
vábbra is mindent meg fogunk tenni.

Tóth Ákos (a KTE sportigazgatója): 
– Amellett, hogy a Ferencváros név na-
gyon jól cseng a Kecskeméti TE mellett, 
felvázoltunk egy lehetséges karrierí-

vet is. Ez azt jelentené, hogy 14 éves 
korukat követően a legtehetségesebb 
játékosok, akik már tényleg kinőtték 
magukat helyben, elkerülhetnének 
a Ferencvároshoz. A ranglétrát végig 
járva, amikor már a tartalékok között 
húzóemberek, de a Ferencváros NB 
I.-es csapatába még nem férnének be, 
akkor térhetnének vissza hozzánk – re-
ményeink szerint az NB II.-be – hogy itt 
megszerezhessék azt a tapasztalatot és 
rutint, ami az élvonalhoz kell. Az utób-
bi években több rendkívül tehetséges, 
korosztályos válogatott jött ki a ferenc-
városi utánpótlásból, akik azóta az NB 
I.-ben vagy az NB II.-ben húzóembe-
rekké váltak. Nyomatékosan mondom 
azért, hogy még egyáltalán nem nyertük 
meg a bajnokságot, de erre készülünk 
természetesen. Amennyiben ez sikerül, 
akkor már nyáron elképzelhető lesz, 
hogy a Fraditól kapunk olyan tehetsé-
ges, fiatal labdarúgókat, akik nálunk 
húzóemberek lehetnek, de a Fradiba 
még nem férnének be. Ez a KTE-nek, az 
FTC-nek és nem utolsósorban a játéko-
soknak is maximálisan előnyös helyzet 
lenne. Az lenne az igazi, ha idővel egyre 
több olyan srác kerülne így hozzánk, 

akik még nálunk kezdték a labdarúgást, 
hogy aztán további sikereket elérve te-
hessenek büszkévé mindenkit. Nyáron 
még elsősorban olyan játékosokat vár-
nánk, akik akár már ebben a szezonban 
borsot törtek az orrunk alá az FTC II.-
ben játszva, de Szerhij Rebrov szűk ke-
retébe még nem férnek be.

Czéh László (a KTE klubigazgató-
ja): – Régóta téma volt ez beszélgetés 
szintjén a korábbi ferencvárosi játékos-
társakkal, most végül meg is valósult, 
aminek természetesen nagyon örülök 
személy szerint én is! A Bács megyei 
gyerekeknek nagyon jó kiugrási le-
hetőség lehet az, hogy elkerülhetnek 
idővel egy BL-ben is helytálló klubhoz. 
A Ferencváros nagyon korrekt volt vé-
gig a tárgyalások során, így is képzelik 
el ezt az együttműködést. A Fradi célja 
is az, hogy a legtehetségesebb játéko-
sokat vigyék el, akikben látják a jövőké-
pet felnőtt szinten is. Fontos, hogy ezt 
nem úgy képzelik el, hogy idejekorán ki 
akarják venni a gyereket a családi kör-
nyezetből, hanem folyamatos, két-há-
rom éves scoutolás, közös edzések, 
edzőmeccsek után a megfelelő időben, 
elsősorban az iskolaváltásnál. Ez jó a 

gyereknek, jó a Fradinak, hiszen teljes 
képet kapnak a játékosról, illetve jó 
nekünk is természetesen, hiszen amíg 
eljön a lehetőség, addig helyben biz-
tosíthatjuk, illetve követhetjük végig a 
tehetségek fejlődését.

Kiss Baranyi Sándor (az FTC után-
pótlás szakmai igazgatója): – A kecs-
keméti klub komoly hagyományokkal 
és értékekkel, ugyanakkor hatalmas 
fejlesztési potenciállal rendelkezik. 
Kecskemét földrajzi elhelyezkedése op-
timális, így több szempontból is izgal-
mas kapcsolat előtt állunk. Szeretnénk, 
ha a kecskeméti képzés tovább erősöd-
ne, ezzel pedig biztosítaná, hogy 13-14 
éves korukig az ebben a térségben élő 
gyerekek a család-iskola-sport hármas 
egységét megtartva harmonikusan fej-
lődhessenek mind szakmailag, mind 
emberileg. Az itt kiemelkedők további 
fejlődését tudjuk biztosítani a Ferencvá-
rosban, ahová a partnerkapcsolati prog-
ram eredményeinek köszönhetően, egy 
számukra immáron mint ismert környe-
zetbe érkezve magabiztosan léphetnek 
be. Itt egy kiemelt és intenzív képzést 
biztosítva szeretnénk a bennük rejlő 
potenciált teljesítménnyé alakítani. A 
KTE esetében a képzési folyamat utolsó 
szakasza is előtérbe kerül a partnerség 
tekintetében, hiszen reményeink sze-
rint a nyártól ismét a másodosztályban 
szerepelhet majd a felnőtt csapat. Fon-
tos szempont számunkra, hogy az FTC 
II.-ben fiatalon, olykor már 17 évesen is 
bemutatkozó és ott domináns teljesít-
ményre képes játékosaink a másodosz-
tályban is tapasztalatot szerezhessenek. 
Ennek érdekében a jövőben a Soroksár 
mellett a Kecskemét is lehetőséget tud 
biztosítani a Fradiból érkező és a profi 
futballba tartó fiatal tehetségeknek, 
akik így az arra alkalmas pillanatban 
éretté válnak a magas szintű felnőtt tel-
jesítményre.  Nyitray András

Együttműködik a KTE Labdarúgó Akadémia és az FTC
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A harmadik hullám talán eddig a legsúlyo-
sabb. Ez nemcsak a fertőzöttek számának 
növekedésében, hanem a betegek életko-
rában is látszódik. A 150 férőhelyes Kis-
kunhalasi Mobil Járványkórházban jelenleg 
több mint 130, többségében fiatalt, közép-
korút ápolnak. A Covid-intenzív osztályon 
fekvő legfiatalabb koronavírusos egy 34 
éves nő. Miközben a kórház dolgozói a 
legkeményebb lelki és fizikai megpróbál-
tatásokat állják ki, kidolgoztak egy olyan 
eljárást, melynek alkalmazásával a felére 
tudták lecsökkenteni a halálozási számot. 

Csak a legszigorúbb ellenőrzés mellett, védőfelsze-
relésben lehet bemenni a Kiskunhalasi Mobil Jár-
ványkórház Covid-intenzív Osztályára. Az orvosok 
és az ápolók napi 24 órában látják el az osztályon 
fekvő koronavírusos betegeket. A 150 férőhelyes 
Kiskunhalasi Mobil Járványkórházban cikkünk írá-
sakor több mint 130, többségében fiatalt, közép-

korút ápoltak. A Covid-intenzív osztályon fekvő 
legfiatalabb koronavírusos egy 34 éves nő volt.

– A harmadik hullámban jellemzően a 40-50 év 
közötti korosztály érintett, sőt egyre gyakoribb a 
30 év körüli betegünk is. Míg a második hullám 
inkább a 60-70 év közötti korosztályt érintette 
– nyilatkozta dr. Frei Norbert, a Kiskunhalasi Jár-
ványkórház Covid-intenzív Osztályának vezetője.

A járványkórházban egy új eljárást dolgoztak ki 
az orvosok. A koronavírus-fertőzés során fellépő 
túlzott immunreakcióra, az úgynevezett citokin-vi-
harra nyújt gyógyírt a saját fejlesztésű kezelés.

– Immunrendszerünk gyakorlatilag a citokin-
nek nevezett jelátvivő molekulákkal kommuni-
kál, ezekkel bírja munkára a sejteket. A Covid 
hatására azonban bizonyos embereknél a citokin 
sajnos borzalmas túlműködésbe kezd. Ezeket a 
túlműködött jelátvivő anyagokat mi gyakorlati-
lag kiszűrjük, kimossuk a szervezetből – magya-
rázta az eljárást az osztályvezető.

Ezzel a módszerrel sikerült a felére csökken-
teni a halálozási arányt az intenzív osztályon.

A kórházban dolgozók – egytől egyig mindenki 
– nagyon le vannak terhelve fizikailag és lelkileg 
egyaránt. – Nemcsak az orvosokat kell megemlí-
teni, hanem az ápolókat, a nővéreket, hiszen mi 
hiába találunk ki bármilyen kezelést, amennyiben 
ők nem állnak a beteg mellett a nap 24 órájának 
minden percében, akkor mi sem érnénk el sikere-
ket – mondta Frei Norbert. A falak között nagyon 
meleg van, ezért a betegeket csak egy lepedő-
vel takarják le, a szakemberek viszont teljesen 

be vannak öltözve. Mindemellett folyamatosan 
járkálnak egyik pácienstől a másikig, vezetik a 
dokumentációt, figyelik a monitorokat, állítják a 
gyógyszereket. – Ezeknek a fiúknak és lányoknak 
ráadásul még az alapápolási feladatokat is el kell 
végezniük, minden lélegeztetőgépen fekvő bete-
get megfürdetnek és tornáztatnak mindennap. Ez 
nekik hatalmas fizikai munka, főleg, ha arra gon-
dolunk, hogy két 40 kilós nővér a tengelye körül 
megforgat egy 100 kilós férfit. Hogy van ehhez 
erejük? Csodálom őket! – dicsérte kollégáit, jog-
gal, hiszen egyetlen percre sem ülhetnek le a sok 
beteg ápolása miatt, azért dolgoznak, hogy meg-
mentsék a kritikus állapotban lévők életét.

A munka azonban lelkileg is megterhelő, hi-
szen az ott dolgozók kötődnek a betegekhez. 
Frei Norbert ezzel kapcsolatban úgy nyilatko-
zott, hogy megpróbálnak úgy állni hozzá, hogy 
ha az ő lelkiismeretük tiszta, mindent megtettek 
a páciensért, akkor el kell fogadniuk valahogyan, 
hogy végül mégis feladta a beteg szervezete. – 
Minden kollégám sírt már, őszintén, én is. Ami-
kor felhívjuk a hozzátartozókat, hogy elhunyt 
a szerettük, akkor úgy tűnhet, hogy ridegek 
vagyunk, de a telefonhívás után mi is szoktunk 
sírni – mondta könnyes szemmel az osztály ve-
zetője, aki hozzátette, ahhoz, hogy ne kelljen tö-
megével felhívni a családtagokat, hogy elhunyt 
a szerettük, az kell, hogy legyőzzük a koronaví-
rust. – A megoldás az oltás! Bármilyen vakcina is 
legyen, a lényeg, hogy védettséget adjon – szö-
gezte le Frei Norbert. Molnár H. Boglárka

ILYEN LELKI ÉS FIZIKAI TEHER ALATT  
dolgoznak most a halasi kórház hősei
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